
Celá ČR
tel. 604 11 44 66
e-mail: arco@antikvariaty.cz

koupíme jednotlivé
knihy i celé sbírky,
pozůstalosti apod.

Přijedeme
(pro více než 300 ks)

zaPlatíme
odvezeme

Už popatnácté známé osobnosti propůjčily tvář k focení kalendáře
Proměny fotografky Lenky Hatašové. Fotky se budou dražit. STRANA 14

V KINECH OD 2. LISTOPADU

Zářivé dobrodružství z tajemného domu

inzerce

Pohlreich medituje
pod hladinou
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Vinen!
Feri dostal
tři roky
Chtěl být politik,
proslul však u soudu.
Expolitikovi přitížily
jeho tehdejší role
ve společnosti a jeho
hlasitý smích při
výpovědích žen. STRANA 3

Co je horšího než
návštěva tchyně?
Když se přistěhuje!
Proč byste měli vidět
film Přišla v noci. STRANA 15
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V posledních letech
výrazně stoupl počet
psů nakažených
takzvanou srdeční
dirofilariózou.

Na vleklou nemoc, kterou
způsobuje červ usídlený v pli-
cích nebo v srdci, ukázala ne-
dávná studie. Ta na Sloven-
sku už 15 let mapuje výskyt
srdeční dirofilariózy.
Zatímco v roce 2011 zazna-

menali autoři studie pouze
jednotky případů, kdy byl
pes nakažen nebezpečným
červem, před dvěma lety už
to bylo téměř pět procent tes-
tovaných zvířat, což specialis-
té na parazitární nemoci
již považují za vážné zdravot-
ní riziko. Zákeřného parazita
přenášejí komáři. Odborníci
už v srpnu očekávali, že
se v budoucnu infekce rozšíří
do Česka, například kvůli ces-

tování psů, které si s sebou
majitelé berou na dovolenou.

Nejdříve bez příznaků
Podle kardiologa Michala
Fiedlera už jsou známé první
případy na našem území. „Je
známo nakažení u pacientů
v oblasti jižní Moravy, u kte-
rých byla diagnostikována di-
rofilarióza,“ komentuje
Fiedler.
Podle něj je nemoc skuteč-

ně přenášena komáry, kteří
jsou schopni nakazit hostite-
le. „A komár jako takový je
nezbytný pro vývoj srdečních
červů. Onemocnění je velmi
dlouho v bezpříznakové fázi,
kdy přes jednotlivá larvální
stadia se vyvíjí v těle hostite-
le dospělec, který produkuje
mikrofilárie, které se dostáva-
jí do periferní krve a po přisá-
tí komára jsou nasáty, prodě-
lají v komárovi vývoj a komár
následněmůže infekci přená-
šet,“ dodává kardiolog. Pře-
nos z infikovaného zvířete na

jiné zvíře bez komára tedy
není možný. Nakažení psi
mohou působit unaveně a
apaticky. „Velmi dlouho ne-
moc probíhá bez příznaků a
následně mohou majitelé po-
zorovat mnoho nespecific-
kých symptomů, jako je mír-
ný kašel, neochota k aktivitě,
únava, nechutenství a ztráta
váhy,“ konstatuje kardiolog
Fiedler.
Důsledky neléčeného one-

mocnění navíc bývají fatální.
„Pokud z larev, které přenesl
na psa komár, dospěje větší
množství červů a přesunou
se do srdce, brání jejich pří-
tomnost pohybu srdeční
chlopně,“ doplňuje jedna
z autorek zmíněné studie
Martina Miterpáková.

Léčba trvá i několikměsíců
Zákeřnost onemocnění spočí-
vá v tom, že rozvoj infekce za-
bere mnoho měsíců. Larvy,
jež do krve psů přenese ko-
már, se totiž musejí vyvinout
v dospělce. Nemoc se tak
u psa může projevit i za více
než půl roku. Léčba dirofila-
riózy je komplikovaná
a zdlouhavá.
Parazit, kterého usmrtí pře-

depsané léky, totižmůže způ-
sobit ucpání cévy, takzvanou
embolii. Kromě léčivých pří-
pravků, jež zničí samotného
červa, tak majitelé musí
svýmpsůmpodávat i příprav-
ky na potlačení zánětu a také
antibiotika. Léčba trvá i něko-
lik měsíců, kdy je třeba zajis-
tit, aby byl pes v klidovém re-
žimu. Nemoci se přitom dá
účinně předcházet, a to pre-
ventivními léky, které doká-
žou larvy v krvi zvířete zahu-
bit ještě dříve, než dospějí.

„Pokudmajitel se svým psem
navštívil oblast se zvýšeným
výskytem těchto parazitů a
preventivně psa nijak neošet-
řil, je vhodné přibližně za
6–10 měsíců navštívit veteri-
náře a požádat ho o krevní
test, který odhalí, zda byl pes
infikován,“ radí parazitolog
David Modrý. Srdeční červ,
jak se parazitovi často přezdí-
vá, potřebuje ke svému roz-
množování teplo. Může se na-
víc usídlit i v těle člověka, po-
dle lékařů jsou však takové
případy velmi výjimečné.

Starý známý příbuzný
Častěji napadá lidi jeho rodo-
vý příbuzný zvaný Dirofilaria
repens, který je ve střední Ev-
ropě obecně rozšířenější. Jde
omenšího červa, jenž se usíd-
luje v podkoží v oblasti hlavy,
krku a příležitostně proniká
do očí. Napadá zvířata i lidi.
Stejně jako u srdečního červa
se však lidé nemohou naka-
zit přímým kontaktem s ne-
mocným psem. Přenašečem
larev parazita je vždy pouze
komár.

TEREZA
ŠIMURDOVÁ
tereza.simurdova@metro.cz

ZDARMA

Změna programu vyhrazena. Aktuální informace nawww.europark.cz

Divadélka pro děti
LISTOPAD 2023

Každou neděli v 11.00, 14.00 a 16.00 hod.

5. 11.
12. 11.
19. 11.
26. 11.

Co se vaří?
O námořníku Čepičkovi
Už padá sníh
Vánoční kabaret

Prima den
Bastafidli
Kamarádi
Andromeda

30
Tolik centimetrů měří červ,
přesněji hlístice, která pře-
bývá v srdci a cévách psů.
Může žít až pět let. TES

DLOUHÝ PARAZIT

Zahubit dospělé vlasovce není jednoduché, a navíc to vůbec není bez-
pečné, proto je nejlepší dbát na prevenci. ARCHIV DAVIDA MODRÉHO

inzerce

Srdeční červ je v Česku.
Nemoc přenášejí komáři
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Běžná otevírací doba: pondělí – neděle: 7.00 – 22.00 hodin
Mladá Boleslav, Písek: 6.00 – 22.00 hodin, Pardubice: 6.00 – 21.00 hodin

VŽDY LEVNĚ = zboží nabízené v našem letáku za výhodnou cenu opakovaně nebo mimořádně do vyprodání zásob.
Prodej jen v množství obvyklém pro domácnost. Všechna fota jsou pouze ilustrační. Nabídka zboží se může lišit dle
velikosti prodejny. Za tiskové chyby neručíme. Kompletní nabídka také nawww.kaufland.cz
* KC – měrná cena platná s Kaufland Card, A – měrná cena platná pro akci.

Akceptujeme tyto platební prostředky:

+ Aktivovat za 10 bodů

GRANULE
PRO PSY

VÍKENDOVÝ
KUPÓN
NA SLEVU
V APLIKACI -25%

11,90
VŽDY LEVNĚ

pouze

9,909,90
VŽDY LEVNĚ

pouze

499,90499,90
VŽDY LEVNĚ

pouze

79,9079,90
VŽDY LEVNĚ

pouze

14,9014,90
VŽDY LEVNĚ

pouze

MAGNESIA
Minerální
voda
přírodní
různé druhy
1,5 l PET láhev
(=1 l 9,94)

STAROBRNO
MEDIUM/
BITR
Pivo
světlý ležák
Max. 40 kusů
na osobu/den
0,5 l vratná láhev
(=1 l 23,80)

CHLAZENÉ
POTRAVINY

HAMÉ
Paštika
různé druhy
48 g
(=100 g 20,63)

PURINA ONE
Kapsičky pro kočky
Adult/Sterilcat
40x85 g
(=100 g 14,71)

VODŇANSKÁ
DRŮBEŽ
Kuřecí
prsní řízky
600 g
(=100 g 13,32)

prodloužený
víkend

super
pPáNe-OD 3. 11. DO 5. 11.

40x85 g
v balení

„Vždycky se vyplatí, když
máme imunitu čím vyladit.
Většina teorií totiž tvrdí, že
rakovinné buňky se v těle tvo-
ří pořád, ale imunitní systém
je stačí držet na uzdě. Až buň-
ky, které uniknou dohledu,
se projeví jako nádor.
Máme-li tedy imunitní sys-
tém ve větší aktivitě, máme
i větší šanci, že vychytá více
nebezpečných buněk,“ upo-
zorňuje přední světový vědec
Václav Větvička, který 30 let
pracoval na oddělení patolo-
gie univerzity v americkém
Louisville v Kentucky a zhru-
ba stejně dlouhou dobu se vě-
nuje zkoumání mimořádně
zajímavých přírodních látek,
takzvaných betaglukanů, jež
jsou v kvasnicích či houbách.
Právě ty umějí imunitu nabu-
dit i vyburcovat. Jak pomáha-
jí tělu odolávat stresu, vzdoro-
vat infekcím, civilizačním
chorobám, ale i nádorovému
bujení? Čtěte v novém vydání
týdeníku Téma. MET

Dominik Feri u soudu MAFRA

Expolitikovi u soudu
přitížily jeho tehdej-
ší role ve společnosti
a jeho hlasitý smích
při výpovědích žen.

Za dvě znásilnění a jeden po-
kus o znásilnění soud po-
trestal bývalého poslance Do-
minika Feriho tříletým věze-
ním. Uznal ho vinným ve
všech bodech obžaloby. Roz-
hodnutí není pravomocné,

Feri se proti němu ihned od-
volal k pražskému městské-
mu soudu. Bývalý politik no-
vinářům řekl, že je rozsud-
kem zklamaný, doufá, že od-
volací soud bude mít na pří-
pad jiný názor. Podle soudky-

ně Lenky Hájkové Feriho
usvědčují především výpově-
di dívek, které korespondují
s dalšími důkazy. Věrohod-
nost žen potvrdily také zna-
lecké posudky. „Panu obžalo-
vanému neprospívá ani okol-

nost, že se trestného činu do-
pustil jako mladý politik, ke
kterému poškozené vzhlíže-
ly a měly k němu důvěru,“
řekla Hájková. Negativně
zhodnotila také to, jak se Feri
choval při výsleších dívek,

který poslouchal z vedlejší
místnosti. Podle Hájkové se
smál tak hlasitě, že ho dívky
slyšely v jednací síni. Případ
se týká sexuálních útoků. Po-
dle soudu se jednalo o dvě zná-
silnění a pokus o třetí. ČTK

inzerce

Časopis Téma.
Přírodní zbraň
proti infekcím

Verdikt je pro mě zklamáním, řekl Feri
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Stůj, klidně stůj a drž
se zpátky, chlapče
můj, od maléru drž
se raději dál... Český
text americké písně
v podání Pavla Bob-
ka do jisté míry vysti-
hl českou povahu.

Data personálních agentur
mluví v posledních letech víc
než jasně. Mladí lidé hledající
po škole své první zaměstná-
ní mají jasný požadavek. Mít
vybalancovaný pracovní
i osobní život, neudřít se
k smrti jako mnohdy jejich
rodiče a prarodiče, kteří „roz-
táčeli kola“ polistopadového
kapitalismu v Čechách.

Brzdi, chlapče, ať neuděláš
chybu
Touha jezdit po světě, bavit
se a dočkat se v bohatství a ve
zdraví penze je na pohled pří-
jemná, ale obecně nepopohá-
ní společnost kupředu. V Čes-
ku je ještě jeden rozšířený po-
hled na život. A to hlavně po-
zor na neúspěch. Takový po-
stoj mladších lidí k životu
a práci se nejčastěji rodí
doma.
„Čeští rodiče učí své děti

neudělat chybu. Přitom pod-
nikání je hlavně o tom, že
chybu udělám. Že velká část
podniků, které vzniknou,
také zaniknou, zkrachují,“

říká David Navrátil, hlavní
ekonomČeské spořitelny. Pří-
stup k životu ve stylu, kdyma-
minka říká synovi pilotovi,
aby létal pomalu a při zemi,
se tak promítá i do pozice Čes-
ké republiky v evropské eko-
nomice. Z bývalých východo-
evropských satelitů Sovětské-
ho svazu už dávno nejsme
středoevropským tygrem, Po-
láci nám už na paty nešlapou,
jsou před námi.
Na tento stav ostatně upo-

zornil prezident Petr Pavel
i v projevu ke státnímu svát-
ku 28. října. „Naše ekonomi-
ka zčásti vyčerpala některé
z původních výhod, třeba
chuť Západu u nás investovat
kvůli levné pracovní síle. Mu-
síme tak hledat nové cesty
k úspěchu a růstu,“ uvedl čes-
ký prezident.

Zpuchřelé Rakousko je
daleko před námi
Jedním z ukazatelů prosperi-
ty je i počet start-upů na mi-
lion obyvatel země. Rakous-
ko, dědic oné „zkostnatělé“
habsburskémonarchie, vyka-
zuje na milion obyvatel tři
sta start-upových projektů.
„V Česku dosahuje tento po-

čet sto padesáti, například Es-
tonsko je na přibližně jede-
nácti stech,“ dokumentuje
stav v podnikatelské odvaze
Česka David Navrátil. Česká
republika v tomto přehledu
zaujímá z unijní sedmadvacít-
ky velice nelichotivou 21. po-
zici.
Také když porovnáme pla-

ty, které berou Češi a zaměst-
nanci na západ od našich hra-
nic, zjišťujeme, že i více než
třicet let po pádu komunistic-
kého systému má Česko po-

řád co dohánět. Například
v porovnání s Německem je
naše průměrná mzda asi dva-
apůlkrát nižší.

Seď, panenko, v koutě,
budeš-li hodná, najdou tě
Snaha polepšit si u Čechů
sice je, ale sázejí raději na
opatrnost. Týká se to i situa-
ce, kdy by rádi dělali za víc.
Jenže ke změně je spíš dože-
ne vnější tlak, například oba-
va z propuštění, než osobní
odhodlání. „Třetina zaměst-

nanců je ochotná změnit mís-
to, kdyby se objevila nabídka
lepšího platu nebo dalšího
rozvoje,“ vysvětluje Tomáš
Ervín Dombrovský, analytik
pracovního trhu společnosti
LMC. Ale jsou to lidé čekající,
Dombrovský je proto nazývá
„pasivními kandidáty“.

Když jsi dole,můžeš zase
stoupat nahoru
Těch, kteří se v dějinách naší
země dokázali prokousat
i z těch nejbídnějších pomě-
rů a těžkostí na absolutní vr-
chol a žádný úspěch jim ne-
byl dost velký, neměli Češi
málo. Jejich popularita se
však často ztrácí v lesku do-
časných hvězdiček, někteří
se dočkali rehabilitace až
dlouho po své smrti.
Typickým příkladem byl

Jan Antonín Baťa, bratr zakla-
datele zlínského obuvnické-
ho impéria. I když musel
utéct na začátku války před
nacisty do zahraničí, dokázal
převést značnou část výroby
do ciziny a například v Brazí-
lii vybudovat nováměsta a to-
várny. Musel se vyrovnat
i s konfiskací rodinného ma-
jetku v Československu
po roce 1945.
Ale příklady, kdy se podni-

katel vzchopí z krachu, najde-
me i v současnosti. „Baťovské
geny“ prokázal například
zlínský podnikatel Milan Pa-
prčka pocházející ze Sloven-
ska. V osmnácti letech jako
živnostník dvakrát zkracho-
val a skončil v obrovských
dluzích.

V současnosti už téměř pat-
náct let úspěšně podniká
v kartografii a za úspěchy si
v roce 2022 vysloužil ocenění
v žebříčku sta nejlepších fi-
rem. Ten od roku 1996 vyhod-
nocuje vzdělávací společnost
Comenius. PAVEL HRABICA

6
Tolik milionů obyvatel mají
tři pobaltské státy Eston-
sko, Lotyšsko a Litva. Přesto
se to tammnoží úspěšnými
start-upy (statistiky jich uvá-
dějí asi pět tisíc), které se
řadí i mezi nejhodnotnější
evropské firmy. V Estonsku
například vznikl Skype
nebo Bolt. PH

ACH, TEN KRACH

Jan Antonín Baťa, podnikatel,
který to nikdy nevzdal ČTK

inzerce

DRAVÉ POBALTÍ

V roce 2022 více firem vznik-
lo, než ukončilo podnikání.

• Loni vzniklo podle společ-
nosti CRIF v České republi-
ce 28 297 obchodních spo-
lečností. Zároveň jich za-
niklo 14 397.

• Čistý přírůstek činil
13 900 firem.

• V kraji Vysočina vzniklo
čtyřikrát více firem než
jich zaniklo. PH

Pracovní dobu si sice už dávno nevyznačujeme na prehistorických
„píchačkách“, ale nemusíme-li dělat o minutu déle, jsme rádi. MAFRA

V Česku platí spíš být v pohodě
a bavit se. MAFRA

Proč jsou Češi platově stále na
chvostu Evropy? Bojí se krachu
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Investujte s e-Finance Group
podílejte se na investicích do komerčních a bytových nemovitostí

Proč e-Finance, a. s.?
1,6 miliardy Kč

je hodnota komerčních a bytových
nemovitostí ve vlastnictví
koncernu e-Finance, a.s.

181 milionů Kč
již vyplatil koncern e-Finance, a.s.
na úrocích plynoucích z dluhopisů

určených veřejnosti

22 let
Koncern e-Finance, a.s. byl založen

v roce 2001 a již 22 let investuje v ČR
do nemovitostních projektů

až 9 % ročně
je nadstandardní zhodnocení

z dluhopisů pro veřejnost

Bližší informace informace o nemovitostním portfoliu e-Finance, a.s. najdete na internetových stránkách www.e-finance.eu v záložce Pro Investory

CELOROČNÍ PROHLÍDKY, WELLNESS I UBYTOVÁNÍ NA ZÁMKU RAČICE

Račice 1. Račice - Pístovice
+420 515 555 549, info@zamekracice.cz
www.zamekracice.cz

Prohlídkovéokruhyvprovozuceloročně.

Račice - Pístovice na Vyškovsku
Zámek Racice

Zveme Vás na

30 km od Brna

EFI Zámek Račice
en e-Finance Group

Pouhých 30 km od Brna a 10 km od Vyškova
Příjemné posezení s občerstvením
Společenský sál Konírna
Výborná řemeslná piva z EFI Pivovaru
Stylový párty stan v předzámčí
Unikátní prostředí pro svatby a společenské akce
V Podzámčí venkovní vyhřívaný bazén s terasami

Dluhopisy e-Finance můžete objednávat přes internet, emailem, telefonicky, osobně.

Investujte do nemovitostí prostřednictvím dluhopisů e-Finance
Společnost e-Financee-Finance má nově ve svém port-
foliu dluhopisů tříleté dluhopisy s výnosemtříleté dluhopisy s výnosem
až 9 %až 9 %.

Dluhopisy nesou pevné zhodnocení ve výšiDluhopisy nesou pevné zhodnocení ve výši
9 % p.a. za první výnosové období, 8 % p.a. za9 % p.a. za první výnosové období, 8 % p.a. za
druhé a 5 % p.a. za třetí roční výnosové obdo-druhé a 5 % p.a. za třetí roční výnosové obdo-
bíbí. Uvedený úrok je fixovaný po celé období
a jeho výše se nemění bez ohledu na případ-
ný pokles bankovních úrokových sazeb, které
podle předpokladu odborné veřejnosti začnou
klesat již ve 2. pololetí tohoto roku.

Investice e-Finance jsou vidět! Tím, že společ-
nost e-Finance investuje finanční prostředky
svých investorů do investičních nemovitostí,
které následně má ve své správě, tak investoři
mohou tyto „investiční projekty“ sami navští-
vit.

vence 2023 nabídne Předzámčí nově i moderní
sál – Konírnu. Tento sál je vhodný pro pořá-
dání svateb, firemních akcí, konferencí apod.
EFI Residence Holzova 28EFI Residence Holzova 28, která nabízí krát-

kodobé i dlouhodobé ubytování v lukrativní
čtvrti Brno-Líšeň
EFI ApartHotel Horní Lipová v JeseníkáchEFI ApartHotel Horní Lipová v Jeseníkách.

Tento horský apartmánový hotel disponuje
15 plně vybavenými apartmány vč. parkova-
cích míst. V současnosti e-Finance díky velké
poptávce uvolnila apartmány do prodeje, které
se takto stanou skvělou investiční příležitostí.
Do budoucna se zde plánuje výstavba druhého
apartmánového hotelu včetně kongresových
prostor, fitness a wellness centra.

Další projekty e-FinanceDalší projekty e-Finance najdete přímo
na webu e-Finance v záložce PORTFOLIOPORTFOLIO
INVESTICINVESTIC.

DOPORUČUJEME, aby si potenciální investoři
přečetli základní prospekt spolu s jeho konečný-
mi podmínkami, nežli učiní investiční rozhod-
nutí, aby tak plně pochopili potenciální rizika
a výnosy spojené s rozhodnutím investovat
do cenných papírů.

Jedná se např. o tyto projekty:

EFI SPA Hotel**** Superior & PivovarEFI SPA Hotel**** Superior & Pivovar, jejíž
součástí je kromě luxusního hotelu s exkluziv-
ním wellness i vlastní řemeslný EFI Pivovar či
EFI Hostinec.

eFi Palace Hotel***eFi Palace Hotel***, který nabízí jak ho-
telové, tak dlouhodobé ubytování, parking,
kongresové prostory, vlastní klubové fitness
centrum, wellness centrum a v létě i SunBar
s bazénem.

Zámek Račice v Račicích-Pístovicích,Zámek Račice v Račicích-Pístovicích, kte-
rý je tvořen hlavní budovou s nádvořím,
předzámčím, podzámčím, okolními pozemky
a lesy, které v úhrnu čítají přes 50.000 m2.
V hlavní budově v sezóně probíhají prohlídky
ve dvou poutavých okruzích. Prostory Před-
zámčí a Podzámčí nabízí luxusní ubytování
v apartmánech s terasami a pokojích. Od čer-

EFI SPA Hotel**** Superior & Pivovar

Nově zrekonstruované Podzámčí od letošní sezony
nabízí 11 stylově zařízených apartmánů pro 2-4 osoby,

společenskou místnost s krbem a kuchyní.
Dále venkovní vyhřívaný bazén

se slunečnými terasami a wellness.

NOVINKA

www.e-finance.eu/dluhopisy info@@e-finance.eu +420 515 555 555 Bratislavská 52, Brno

Zámek Račice

9 %až roční výnos
ČNB schvaluje prospekt dluhopisů z hlediska toho, že spl-
ňuje normy, které ukládá nařízení (EU) 2017/1129. Konečné
podmínky a prospekt dluhopisů schválený ČNB naleznete na
www.e-finance.eu/dluhopisy-informace.

čle

UVAŽUJETEO PRODEJI NEBO
PRONÁJMU NEMOVITOSTI?

e-Finance

Reality Ivo Škaroupka 602 523 215 skaroupka@e-finance.eu
Postaráme se o prodej Vaší nemovistosti nejen v Brně, ale na celé jižní Moravě.
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Daman stepní MIROSLAV BOBEK

Je pěkně a lidé
mohou vyrazit.

Vzhledem k příznivému poča-
sí prodloužil Pražský hrad let-
ní provoz ve svých zahradách.
Skončit měl s koncem října,

ale lidé budou moci Králov-
skou zahradu, Jelení příkop
a Jižní zahrady navštívit ještě
do 12. listopadu. Otevřené
jsou každý den od 10 do 16 ho-
din, uvedl Hrad na sociální síti
X. Zahrady se znovu otevřou
koncemúnora. Původně rene-
sanční Královská zahrada

z roku 1534 vznikla na místě
středověkých vinic. Přístup-
ná je dvěma západními brana-
mi z ulice U Prašného mostu
a severní branou u Královské-
ho letohrádku. Od oby svého
založení byla doplňována
řadou staveb sloužících zába-
vě dvorské společnosti, vznik-

la tak Míčovna, Královský le-
tohrádek a Lví dvůr. Součas-
ná podoba zahrady navazuje
na přírodní, anglickou úpra-
vu z poloviny 19. století, obsa-
huje však i prvky úpravy rene-
sanční nebo barokní, jako
jsou ornamentální květinové
záhony. ČTK

Tenhle snímek damana step-
ního jsem v expozici Afrika
zblízka Zoo Praha udělal zá-
měrně tak, aby vynikla jeho
noha. Prsty nejsou zakončeny
drápky, jak by se u zvířete po-
dobného vzhledu dalo očeká-
vat, ale spíše jakýmisi ko-
pýtky. Podobná kopýtka, byť
v jiném měřítku, mají i sloni.
Ano, damani jsou příbuzný-
mi slonů a také sirén. Od mi-
nulé soboty přitom v Zoo Pra-
ha můžete vidět ještě další
druh těchto pozoruhodných
savců, damany pralesní v Cen-
tru Méfou, tedy ve starém pa-
vilonu goril. MIROSLAV BOBEK

Asistenční služby majetkového pojištění
zajistí nejen instalatéra a elektrikáře
Na co je třeba dbát, abyměli
lidé svůj majetek dobře po-
jištěn?
Abychom mohli hovořit
o kvalitním pojištění, musí
být splněno vždy několik
věcí. Jednak musí pojistná
smlouva pamatovat na všech-
na důležitá pojistná nebezpe-
čí a současně musí být sjedná-
ny dostatečné pojistné částky.
ČPP nabízí pojistný produkt
Domex+, který umožňuje
sjednat pojištění nemovitos-
ti, domácnosti a odpovědnos-
ti za škodu na jedné smlouvě.
Jde o maximálně přehledné
a jednoduché majetkové po-
jištění. S tímto pojištěním
se lidem nemůže stát, že by
ve své pojistné smlouvě za-
pomněli na nějaké pojistné
nebezpečí. Dalším paramet-
rem kvalitního majetkového
pojištění jsou také asistenční
služby, které fungují 24/7.

V jakých případech lidé vyu-
žívají asistenční služby?
Obecně lze říci, že lidé mnoh-
dy ani nevědí, na co všech-
no se dá pomoc pojišťovny

v rámci asistenčních služeb
majetkového pojištění využít.
Smyslem asistenčních služeb
je poskytnout klientům po-
moc při nouzové situaci. My
kryjeme záda klientům v celé
řadě situací, například i po-
kud vám nefungují garážová
vrata nebo se rozbije myčka.
V takovém případě vám za-
půjčíme i náhradní spotřebič
a zajistíme servis, a to v řádu
hodin. Jsme schopni sehnat
pro klienty elektrikáře, zá-
mečníka, topenáře, sklenáře
i instalatéra.

Jaké netradiční problémy
dokáží asistenční služby vy-
řešit?
Naše asistenční služby vám
dokonce pomohou i s likvi-
dací vosích hnízd nebo s po-
ruchou fotovoltaické elek-
trárny. Samozřejmě záleží,
jaké asistenční služby máte
sjednané. U Domácí asisten-
ce, která je automaticky zahr-
nuta v majetkovém pojištění,
máme limit 7 tisíc na asis-
tenční zásah a klient může
čerpat dva zásahy v roce.

U Domácí asistence plus je
to dokonce 15 tisíc korun
a klient může čerpat zásahy
celkem tři ročně.

Kdy volat asistenční služby?
Když se cokoliv stane, dopo-
ručujeme lidem volat na lin-
ku asistenční služby, která se

vším poradí. Doporučujeme
také volat ještě předtím, než
si lidé sami zajistí pomoc.
Pojišťovny, respektive posky-
tovatelé asistenčních služeb,
mají smluvené partnery, kte-
ří jsou k dispozici. Asistenční
služby jsou opravdu dobrá
vychytávka, protože najít

v dnešní době rychle kvalit-
ního řemeslníka není vůbec
jednoduché. Nemusíte niko-
ho shánět, stačí zavolat asi-
stenční službu a ta všechno
zařídí.

Jaké další novinky nabízíte
v produktu DOMEX+ nabí-
zíte?
Naše produkty neustále ino-
vujeme, takže pro podzimní
kampaň jsme si připravili
hned několik novinek. V po-
jištění staveb je limit nově
až do výše 50 milionů korun
a přibyla také nová pojistná
nebezpečí, a to havárie roz-
vodů nebo ztráta nájemného.
V pojištění domácnosti čeká
na klienty rozšířená územní
platnost – u kočárků, zdra-
votních pomůcek nebo věcí
v uzamčeném automobilu se
pojištění nově vztahuje na
celé geografické území Evro-
py. V pojištění odpovědnosti
přibylo pojištění odpověd-
nosti nájemce věci nemovité
a nové limity pojistného jsou
ve výši 30, 40 a 50 milionů
korun.

Manažer neživotního pojištění České podnikatelské pojišťovny Michal Šimon

1,3
Cestující v pražskémmetru
mohou po kompletní rekon-
strukci znovu využívat stani-
ci na lince A Jiřího z Po-
děbrad. Dělníci vyměnili es-
kalátory, obnovili technolo-
gie a další části stanice. Po-
kračují práce na stavbě bez-
bariérového vstupu, doprav-
ní podnik počítá se zprovoz-
něním výtahů v prvním po-
loletí příštího roku. Celkově
opravy budou stát 1,3 mi-
liardy korun. ČTK

inzerce

Nečekaní příbuzní
slonů. Uvidíte je v pražské Troji

JIŘÍHO Z PODĚBRAD

Zahrady Hradu otevřeny
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Děkujeme vám!

JAK?
Zakoupením dárcovské
samolepky v prodejnách Lidl:

• u každé pokladny za minimální příspěvek 30 Kč
• lze přispět i libovolnou vyšší částkou
• platba hotově nebo kartou

ZAPOJTE SE DO SBÍRKY
od 30. 10. do 12. 11. 2023

Pořadatelem sbírky je obecně prospěšná společnost Život dětem.
Celorepubliková sbírka je povolena Magistrátem hl. m. Prahy pod č. j. S-MHMP/988162/2014.

Adrianka, 9 let, Kombinované postižení

Lea a Olívie, 3 roky, Dětský autismus

Radeček, 12 let, Nemoc motýlích křídel

inzerce

Ve sportovní hale v Dolních
Břežanech na okraji Prahy
představila včera automobil-
ka Škoda novou generaci
své vlajkové lodi. Světová
premiéra modelu Superb
byla podle aktuálních plánů
mladoboleslavské značky
poslední úplně nově posta-
venou škodovkou se spalova-
címmotorem pro Evropu.
Další novinky budou už

bateriové, nebo půjde o face-
lifty aktuálních modelů.
Čtvrtá novodobá generace
superbu se představuje mě-
síc po novém kodiaqu. Oba
modely jsou technicky spříz-
něné; třetím do party je pak
Volkswagen Passat.
Škoda vyvinula v Mladé

Boleslavi passat se super-
bem najednou, jsou si velmi
blízké technicky a značky je
budou vyrábět v továrně
VW v Bratislavě. Model
Volkswagenu bude dostup-

ný pouze ve variantě kombi,
Škoda nabídne superb jako
kombík i liftback. Automo-
bilka už v předstihu uveřej-

nila snímky interiéru a tech-
nické podrobnosti, včerejší
premiéra tedy přinesla odha-
lení vzhledu. iDNES.cz Vzhled tajila Škoda až do poslední chvíle. METRO

Světová premiéra v Břežanech.
Škoda uvedla nový Superb

Čaputová
opět v Praze
Slovenská prezidentka
Zuzana Čaputová letos
opět přijede do České re-
publiky k připomenutí
výročí sametové revolu-
ce. Upozornily na to vče-
ra Blesk Zprávy. Mluvčí
prezidentky Martin Stri-
žinec serveru napsal, že
Čaputová dorazí v před-
večer výročí. Mária Pfei-
ferová z odboru komuni-
kace prezidenta Petra
Pavla nechtěla návštěvu
komentovat. Pro Čaputo-
vou to bude poslední vý-
ročí sametové revoluce
ve funkci. Jak oznámila
před létem, příští rok se
totiž nebude ucházet
o znovuzvolení. Její
mandát skončí v polovi-
ně června 2024. ČTK

M
AF

RA
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Z Malé Paříže se
stalo město smogu.
V Teplicích se zažeh-
la jiskra listopadové
revoluce.

Česká společnost má za se-
bou desítky let života v dikta-
turách. Projekt Příběhy bez-
práví vznikl v roce 2005 i pro-
to, aby se na „dobu temna“
nezapomnělo. Na stovkách
škol se v rámci projektu pořá-
dají filmové projekce a bese-
dy s pamětníky, historiky
a filmaři. Letošní téma je in-
spirováno novým filmem
1989: Chceme dýchat, který
se zaměřuje na takzvanou zá-
vadovoumládež.
Snímek vypráví převážně

o lidech ze severočeských
Teplic. Toto kdysi krásné lá-
zeňské město, jemuž se pře-
zdívalo Malá Paříž, bylo zde-
vastované, stejně jako celé se-
verozápadní průmyslové po-
hraničí. Často je zahaloval
hustý smog, v němž nebylo vi-

dět ani na dva metry. Teplice
byly také baštou specifického
punku a městem výjimečné
alternativní kultury.
Film Karla Strachoty je za-

ložený na archivních zábě-
rech a dobových materiálech
dokumentujících tehdejší
každodennost. Je mozaikou
autentických situací a událos-
tí, hlavní protagonisté mají
reálné předobrazy. Film vr-
cholí demonstracemi, které

v Teplicích kvůli katastrofál-
nímu znečištění životního
prostředí začaly týden před
17. listopadem 1989 a jež se
následně proměnily v politic-
ké protesty. V podstatě se tak
dá říct, že revoluce začala
na severu, lidé chtěli dýchat.
„Jedním z důvodu pro výběr
Teplic byly represe namířené
proti mladým lidem, kteří ve
městě žili. Pro normalizační
režim představovali závado-

vou mládež, a to kvůli tomu,
že chtěli žít svobodně a v sou-
ladu se svými ideály. Proto
byli různou formou šikanová-
ni, pronásledováni a někteří
také drakonicky potrestáni,“
popisuje výběr tématu reži-
sér filmuKarel Strachota a do-
dává: „Například Pavel Horák
byl odsouzen na osmnáctmě-
síců vězení za výrobu a šíření
letáků o pohřbu Jaroslava Sei-
ferta.“ MET

Hodně teplických obyvatel se identifikovalo s undergroundem
a ve městě vznikla i významná punková hudební scéna. JSNS

Karel Strachota je i ředitelem
Jednoho světa na školách.

personální společnost bez kompromisu

VOL
EJTE

ZDA
RMA

POTŘEBUJETE
JINOU PRÁCI?
PROPOJÍME
VÁS!

800 197 197800 197 197www.lepsiprace.cz

inzerce

Chtěli jen dýchat
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KRÁLOVSKY
AŤKRALUJÍ

Tchibo Gold Selection
instantní káva, 180–200 g,
100 g od 48,95 Kč, vybrané druhy
▼ 239 Kč (-59 %)*

Studentská pečeť
235–260 g, 100 g od 18,43 Kč,
vybrané druhy
▼ 69,90 Kč (-31 %)*

PERLA ORIGINS
ROOIBOS čaj
sypaný černý čaj, 30 g,
100 g = 183 Kč
▼ 54,90 Kč (0 %)*
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SUPER CENAENCE ANA-2169,90

5490

Do čela Uměleckoprůmyslo-
véhomusea usedl RadimVon-
dráček. Doktor filozofie je
historikemumění a dlouhole-
tým kurátorem muzea, v po-
slední době jedním z nejbliž-
ších spolupracovníků bývalé
ředitelkyHeleny Koenigsmar-
kové, která muzeum řídila
více než 30 let. Vondráček Je
uznávaným odborníkem
na dějiny umění 19. století
a na historii a teorii designu.
Funkce se ujímá v okamžiku,
kdy muzeum disponuje mo-
derním centrálním depozitá-
řem, opravenou historickou
budovou a novou stálou expo-
zicí ART, LIFE. Muzeum se
tak může stát opět jedním
z center kulturního života
v Praze a plně se věnovat pří-
pravě nových atraktivních
programů pro všechny věko-
vé kategorie.

Nový ředitel klade důraz
na systematický výzkum uži-
tého umění, designu a foto-
grafie včetně nových médií
a multioborových intervencí,
chce ještě více prohloubit
spolupráci s tvůrci a produ-
centy současného designu
a propagovat je. Za velmi dů-
ležité považuje mezinárodní
výstavní a publikační projek-
ty s partnery v Evropě i zámo-

ří. Při výkonu své funkce
může těžit z vysoké odborné
erudice sbírkových pracovišť
i restaurátorů. Prioritně se za-
měří na urychlené digitální
zpřístupnění sbírek UPM
on-line formou veřejného

portálu a na širší uplatnění di-
gitální transformace v oblasti
výzkumu, péče o sbírky, vzdě-
lávání a v propagaci.
Radim Vondráček mu-

zeum pojímá nejen jako pa-
měťovou a vzdělávací institu-

ci, ale jako otevřenou komu-
nikační platformu, která s ná-
vštěvníky vede dialog, klade
si kritické otázky a vyjadřuje
se k širším sociálním problé-
mům například udržitelného
rozvoje (design a konzumní

společnost, biodesign) nebo
muzealizace exponátů a je-
jich původu; na tyto otázky
chce edukačně zaměřit pro-
gramy stálé expozice a vést
obecnější diskusi o vztahu
ke kulturnímu dědictví. MET

Radim Vondráček UPM

inzerce

Uměleckoprůmyslové
museum v Praze v českém
i mezinárodním kontextu
shromažďuje, zpracovává
a uchovává minulost a sou-
časnost uměleckého řemes-
la, užitého umění a designu
pro budoucnost. Věří ve
spojení užitku s kvalitou
a krásou, chce být inspirací,
poučením i zážitkem.

• Muzeum spravuje sbírky
skla, porcelánu a kerami-
ky, užité grafiky a fotogra-
fie, textilu, módy a desig-
nu, nábytku, hodin, dále
sbírku drahých i obecných
kovů, vzácných materiálů,
šperků, hraček a množství
písemné i obrazové doku-
mentace. Muzeummá
půl milionu sbírkových
předmětů od antiky až po
současnost umístěných
v centrálním depozitáři.

Uznávaný odborník na dějiny 19. století

KVALITA A KRÁSA
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V Izraeli panuje děsivé horko
a dusno, nejšílenější situace
je podél PásmaGazy, kde ope-
ruje válečný reportér Vojtěch
Dárvík Máca. Opakovaně po-
byl ve válkou mučené Ukraji-
ně, kráčel Bučou, Bachmu-
tem, Avdijivkou, avšak scény
z kibucu Kisufim, dva kilome-
try od Gazy, mají odlišnou di-
menzi. „V kibucu žilo na tři
sta obyvatel, a to do 7. října,
kdy tam vpadli ozbrojenci Ha-
másu a brutálním způsobem
jej vyvraždili. Devadesátile-
tou stařenku vyvlekli z jejího
úkrytu a zastřelili v jejím
vlastním obývacím pokoji.
Jedna rodina se stihla zabari-
kádovat ve svém domě,
a když jej na výzvy teroristů
odmítala opustit, členové Ha-
másu dům podpálili. Celá ro-
dina v něm uhořela,“ přibli-
žuje Vojtěch Dárvík Máca.

V Izraeli jste už přes týden,
co je vaším každodenním
chlebem?
Snídám, obědvám i večeřím
dennodenní ostřelování.
Když jsem byl druhý den po
příletu ve městě Aškelon asi
deset kilometrů od Pásma
Gazy, ihned po příjezdu ex-
plodovalo sedm raket v peri-
metru 100 metrů ode mě.
Z původně 137tisícového
města zbylo v Aškelonu ko-
lem tří tisíc obyvatel, takže
ulice, parky a náměstí zejí
prázdnotou a připomínají
město duchů. V pondělí jsem
byl zase dělat reportáž na jed-
né zemědělské farmě, nece-
lých osm kilometrů od Gazy.
Obživou majitelů je pěstová-
ní rajčat a paprik. Z původ-
ních šedesáti zaměstnanců
jich zde zůstalo pouhých de-

set. Tenhle region je přitom
zemědělskou oblastí, která zá-
sobuje Izrael z více než polovi-
ny produkcí zeleniny a ovoce.
I s pomocí dobrovolníků, kte-
ří sem jezdí pomáhat z Jeruza-
léma nebo Tel Avivu, tu nyní
evidují padesátiprocentní
ztráty letošní úrody.

Sklizeň je chudá, navíc smrtel-
ně nebezpečná. Jak obrov-
skou roli hraje blízkost Gazy?
V každém městě se uvádí
orientační počet vteřin, kolik
máte na doběhnutí do krytu
od začátku zaznění tónu siré-
ny. Zatímco v Tel Avivu to je
90 vteřin a ve střední čísti Iz-
raele 60 vteřin, na této farmě
jde o pouhých 15 vteřin do
dopadu rakety. Když jsem se
ptal, co v této chvíli dělají, že
snad ani není možné za tu
krátkou chvíli doběhnout do
krytu, syn majitele farmy, se
kterým jsem hovořil, řekl:
„Neděláme nic, lehneme si

na zem, my tu kryt stejně ne-
máme.“

Izraelci jsou za léta ostřelová-
ní z Gazy otrlí, navyklí neustá-
le přítomné smrti. Jaké od-
hodlání nyní v Izraeli panuje?
Všichni jsou nyní velmi uvě-
domělí, organizovaní, záro-
veň truchlí a chtějí potrestá-
ní viníků. Země má každo-
pádně ohromnou výhodu pro-
tivzdušného obranného systé-
mu Iron Dome. Je extrémně
účinný ve schopnosti zachy-
tit střely a rakety ještě dříve,
než dopadnou na zem, takže
jejich ničivý účinek je žádný,
až minimální. Rakety přitom
dopadají několikrát denně.
Jen teď co spolu mluvíme, mi
nad hlavou dvě explodovaly.
Vláda nicméně upozorňuje
evakuované občany – z kritic-
ky ohrožených míst jich mu-
selo odjet zhruba 200 tisíc –
aby počítali s tím, že se domů
nevrátí dříve než v lednu. To

je na izraelské poměry bez-
precedentní doba trvání vá-
lečného konfliktu od jeho
vzniku v roce 1948.

Vposledních dnech vstoupila
do PásmaGazy izraelská ar-
máda. Její jednotky plní úko-
ly, postupují. Velkou hroz-
bou je ale nebezpečí plynou-
cí od severu, z jižního Libano-
nu, jejž ovládají jednotky isla-
mistické organizace Hizbal-
láh.
Sám jsem zatím překvapený,
jak moc se Hizballáh drží na
uzdě. Moje soukromá teorie
byla, že jak Izrael spustí po-
zemní část svých operací
v pásmu Gazy, zapojí se do
konfliktu i Hizballáh z Liba-
nonu. Pravděpodobně to
mohlo být i jedním z faktorů,
proč Izrael pozemní ofenzivu
zdržoval – nyní jsou na seve-
ru jeho země rozmístěné jed-
notky a probíhá vzájemné
ostřelování.

Jak se podle vás bude dále vy-
víjet situace v Gaze? Co její
budoucnost?
Pokud se vše bude nadále vy-
víjet podobným tempem
a bez výrazného zapojení
Hizballáhu či ostatních sou-
sedních zemí v regionu,moh-
la by pozemní část operace
proběhnout relativně úspěš-
ně a rychle. I v této extrémně
složité situaci a nepředstavi-
telné hustotě zalidnění v pás-
muGazy dovede Izrael opero-
vat velmi lokálně a cíleně.
Ztráty na životech civilistů
v Gaze samozřejmě bohužel
budou, i z toho důvodu, že je
Hamás využívá jako živé štíty.
Velká otázka je, co s Pásmem
po skončení ofenzivy. V po-
sledních dnech unikly údajné
návrhy Izraele na vysídlení
obyvatel Gazy na Sinajský po-
loostrov do Egypta. Pokud by
se to opravdu stalo a Egypt by
otevřel hraniční přechod, zna-
menalo by tomožná další zvý-
šení bezpečnostních rizik
v oblasti a potenciální vyhro-
cení konfliktu s Egyptem, kte-
rý uzavřel s Izraelem příměří
po jomkipurské válce právě
před padesáti lety.

Někteří analytici a komentá-
toři hovoří o reálné hrozbě
přelití konfliktu do celého
světa. Váš názor?
Překlopení války do celého
světa podle mě nehrozí. Kar-
tami by ale rozhodně výraz-
ně zamíchalo, kdyby se do
bojů vložil Írán. To by však jis-
tě znamenalo i aktivní zapoje-
ní USA, které mají z toho dů-
vodu u Izraele dvě letadlové
lodě. Nutno podotknout, že
Hamás, a hlavně Hizballáh
jsou prodlouženou rukou Írá-
nu a ten se tak může snažit
konflikt udržovat i bez svého
aktivního zapojení.

DAVID
HALATKA
david.halatka@metro.cz

Zeď nářků v Jeruzalémě je nejposvátnějšímmístem pro židovské věřící. Je považována za „synagogu“,
a při vstupu je proto požadováno pokrytí hlavy, stejně jako oddělení mužů a žen.

Válečný reportér
Vojtěch Dárvík Máca ARCHIV

Jedno z obydlí kibucu Kisufim po nájezdu Hamásu ze 7. října. Kibuc představuje zemědělskou či průmyslovou osadu v Izraeli, která
hospodaří formou kolektivního vlastnictví. Zisky z výdělků jsou investovány do dalšího rozvoje osady. 2x VOJTĚCH DÁRVÍK MÁCA

„Máte patnáct sekund“
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Jestli někdo žije vínem, tak je
to Tomáš Vican. Z ekonoma
a marketéra v korporátu se
během let vyklubal zkušený
moravský vinař, ale také tele-
vizní a filmový producent.
Nejprve otevřel Vinnou gale-
rii v Brně, pak Farmu Pálava
a nakonec slaví úspěch s ro-
dinným vinařství v Mikulově
nesoucím jeho jméno.
K tomu se podílel i na vzniku
seriálu Vinaři a sérii filmů Bo-
bule. „Díky nádhernému září
a říjnu bude letos nejlepší
úroda za posledních patnáct
let,“ říká deníku Metro a do-
dává, že natáčení dalších Bo-
bulí u něj není vyloučené.
I přesto, že podle něj existuje
řada závistivců, ostatní vinaři
mu jeho úspěch přejí.

Nawebu píšete, že každého,
kdo k vámpřijde do vinařské-
ho dvora na pohárek vína,
přivítáte s úsměvem– platí
to o každémhostovi?
Vždy se u nás vyskytuje ně-
kdo z kolegů, kdo se usměje,
nejvíc ale moje dcera Te-
rezka, co tam denně vyrábí
sýry pod značkou Farma Pála-
va. Když ale ani ona, tak jistě
naše lama Leonardo nebo
osel Romeo.

Proměnil se přístup lidí
k chuti utrácet za víno, když
všechno zdražuje, lidi šetří?
Ano, lidi šetří, ale zároveň si
někteří chtějí aspoň občas do-
přát kvalitní víno. Naše pro-
deje na e-shopu jdou každý

rok nahoru. Stojí za tím i nej-
spíš obrovské světové úspě-
chy, jako třeba vítězství
v The Golden League, kde
jsme v kategorii do padesáti
hektarů vinic zvítězili mezi
jednadvaceti tisíci víny z jed-
načtyřiceti zemí.

Jak se zdražování a ceny
energií projevují do cen
vašich vín?
Za poslední tři roky jsme ne-
zdražili ani o korunu. Během
covidu jsme neláteřili a vysá-
zeli 63 tisíc nových hlav ve vi-
nohradu, takže se snažíme
zisk generovat spíše vyšším
množství lahví než jednotko-
vou cenou.

Vinnou galerii v Brně jste
založili před dvaceti lety.
Jak se to tehdy seběhlo?
Z korporátu mne to táhlo
do soukroma. Přijde mi to už
jak v minulém životě, tento
měsíc to je skutečně dvacet
let, kdy jsme s naším kmot-
říčkem Vaškem Postránec-
kým Vinnou galerii otevřeli.
Devatenáct let také organizu-
ji mezinárodní soutěž vín
Festwine, pak jsme bačovali
s bratránky v Adámovkově vi-
nařství ve Višňové a v roce
2015 představili vinařské ve-
řejnosti náš vinařský ráj upro-
střed Pálavy.

Nakolikamístech nyní vyrá-
bíte víno a kolikmáte vinic?
Víno vyrábíme tam na Farmě
Pálava, kde jsme postavili sto-

dolu a vybavili na světě nej-
modernějšími a zároveň nej-
šetrnějšími technologiemi.
Začínali jsme přes kopec
v Bulharech, kde nám to po
třech letech již bylo malé.
Teď tam máme čtyři propoje-
né nazrávací sklepy s mnoha
sudy a Kvevri House, kde na-
zrává víno v gruzínských am-
forách. Vlastních vinohradů
obhospodařujeme šestačtyři-
cet hektarů.

Proslul jste také jako produ-
cent trilogie Bobule, seriálu
Vinaři nebo filmuBajkeři.
Snímky se odehrávaly u vás
uMikulova. Přitáhlo vám to
hosty?
Bezpochyby, spousta lidí
chce vidět, kde se natáčeli ty
krásné a pohodové záběry.
Jen Bajkery jsem situoval

domé neméně oblíbené, tak-
též i když jinak nádherné Čes-
ké Kanady, kde se narodil
můj táta.

Co na vaše filmové aktivity ří-
kají ostatní kolegové vinaři?
Těch pár desítek, se kterými
se aktivně stýkám, je více či
méně glorují, neb i jim často
přinesly užitek. Také si zapě-
jeme písně, jako My máme
rádi víno, občas spolu. Ne-
mám ale pochyb, že se na-
jdou i pomlouvači. Ať každý
se snaží u sebe najít aktivitu,
která přinese užitek i ostat-
ním.

Úspěch v TheGolden League
jste nakousl, jakých dalších
prestižních cen si vážíte?
Máme mnoho desítek zla-
tých a velkých zlatýchmedai-
lí ze světa, třeba z New Yor-
ku, Texasu či San Franciska –
tam třeba i titul Best Pálava
of the World. V Koreji jsme
loni z devíti zaslaných vín zís-
kali devět zlatých medailí,
i proto jsme zvítězili v The
Golden League. Ve Štrasbur-
ku na Le Mondial, což je ne-
oficiálnímistrovství světa kla-
sických bílých odrůd, máme
Šampiona všech Pinot Gris.
Doma je to unikátní trojkom-
binace titulů Vinařství roku
ČR, Champion Král vín ČR
a vítěz Top vinařský cíl ČR.

Jaká bude letošní úroda?
Bez nadsázky jedna z nejlep-
ších za posledních patnáct

let. Předně díky nádhernému
září a říjnu. Pro nás výrobce
je jen škoda, že výnosy jsou
mnohemmenší než v posled-
ních letech. Ale to už tak ně-
kdy je při podnikání s příro-
dou...

Spolupracujete stále s her-
cemKarlemRodenem?
Jasně, můžete nás například
pokaždé potkat u něj na Skrý-
šově při Jazzu u Rodena, což
proběhlo už třiadvacetkrát.
Každý rok s Karlem vybíráme
asi čtyři až pět vín, která uve-
deme v Edici Karel Roden.
Mám moc rád naše debaty
a degustace při jejich výběru.

Prozradíte námnějaké novin-
ky, které plánujete?
Hodně se mne lidé ptají
na další Bobule, to nechávám
otevřené... Delší dobu již ale
s Petrem Kolečkem připravu-
jeme film na můj námět, kte-
rýmá pracovní název Bez lás-
ky. Ale popravdě vše nechá-
vámdozrát a vůbec nikamne-
ženu, zvlášť když vidím ty kle-
sající návštěvnosti českých fil-
mů v kinech. Tvrdím, že ná-
hoda neexistuje a věci dopa-
daj, jak maj, tedy pokud se
takmá stát, tak se i stane. Jak
pravil někdo moudrý: Konec
je vždy dobrý, a když to není
dobrý, tak to ještě není ko-
nec.

PETR
HOLEČEK
petr.holecek@metro.cz

Filmy
Bobule

a seriál Vinaři
nám bezpochyby
přinesly užitek.
Spousta lidí
chce vidět,
kde se natáčely
ty krásné
a pohodové
záběry.
TOMÁŠ VICAN
VINAŘ A FILMOVÝ PRODUCENT

Lásku k vínu Tomáš Vican dokázal propojit s uměním ho dobře prodávat. Natáčí o něm filmy a spolupracuje i s hercem Karlem Rodenem. 2x VINAŘSTVÍ VICAN

„Podnikám s přírodou,“ říká
známý vinař Tomáš Vican



Pražští vodohospodáři se
ochraně životního prostře-
dí věnuji již více než 15 let,
a přesto jim akreditovaný
výpočet skleníkových plynů
přinesl mnohá překvapení.
Na rozdíl od původního před-
pokladu, že energie a doprava
jsou hlavním zdrojem emisí,
se ukázalo, že zásadním pro-
ducentem emisí jsou techno-
logické procesy při čištění
odpadních vod. Emise, které
jsou spojeny se spotřebou
elektřiny a zemního plynu,
dosahují jen 22,6 procenta
a vliv dopravy je zcela zane-
dbatelný (0,008 procenta).

Pražské vodovody a kana-
lizace jsou první společností
v ČR, která získala ověření
Zprávy o inventarizaci emi-
sí skleníkových plynů podle
ISO 14064. Stanovisko vydal
26. září Validační a ověřovací
orgán SGS Czech Republic
akreditovaný ČIA.

„Audit naší uhlíkové stopy
ukázal, že při ochraně život-
ního prostředí nestačí vy-
cházet z předpokladů, ale je
třeba mít přesná data. Díky
nim víme, jak efektivně sní-
žit emise i uspořit náklady,“

vysvětluje Petr Mrkos, gene-
rální ředitel Pražských vodo-
vodů a kanalizací (PVK).

Může se ekologie vyplatit?
Určitě ano. Příkladem je
dlouhodobá snaha pražských
vodohospodářů minimalizo-
vat ztráty vody. Ještě v roce
1996 dosahovaly ztráty vody
v pražské vodovodní síti
43 procent.

„Díky řadě investičních
projektů i důsledným opra-
vám se ztráty vody podařilo
snížit na dnešních zhruba
15 procent a zařadit se tak
mezi nejlepší evropské me-
tropole. To má samozřejmě
velký ekologický, ale i eko-
nomický dopad,“ zdůrazňuje
Pavel Válek, předseda před-
stavenstva Pražské vodohos-
podářské společnosti (PVS).

Vodojemy
jako zásobárny energie
Podobný efekt má i unikátní
využití pražských vodojemů.
„Naší prioritou samozřejmě
zůstává dodávka kvalitní pit-
né vody a účinné čištění vody

odpadní. Nicméně snažíme
se hledat další příležitosti
a velký potenciál vidíme na-
příklad v energetice. V sou-
časné době testujeme využití
pražských vodojemů pro sta-
bilizaci energetické soustavy
podobným způsobem, jako to
dělají přečerpávací elektrár-
ny. Velmi to usnadní využití

alternativních ekologických
zdrojů energie, navíc energii
nakupujeme v době, kdy je jí
přebytek a její cena je výhod-
ná,“ doplňuje Petr Mrkos.

Zaměřeno na biometan
Optikou ekologie, která se
ekonomicky vyplácí, se praž-
ští vodohospodáři podívali

i na největší zdroj emisí – bio-
plyn, který vzniká při čištění
odpadních vod.

Odpadní bioplyn umějí
vodohospodáři přeměnit na
velmi užitečný bioCNG, který
slouží například pro pohon
vozového parku. V areálu
Ústřední čistírny odpadních
vod (ÚČOV) na Císařském
ostrově byla letos spuštěna
nové bioplynová stanice,
která ročně vyrobí 1,2 mi-
lionu m3 bioCNG a nahradí
1,3 milionu litrů benzinu.
Každý automobil s pohonem
na bioCNG tak sníží uhlíko-
vou stopu o jednu tunu roč-
ně. V plánech je pak další na-

Ochrana životního
prostředí se pražským
vodohospodářům vyplácí
Certifikovaný audit emisí skleníkových
plynů přinesl pražským vodohospodářům
řadu překvapení. Ukázalo se, že emise
z dopravy jsou zcela zanedbatelné ve
srovnání s emisemi, které vznikají při
čištění odpadních vod nebo v rámci
spotřeby energií. Tato zjištění zásadně
ovlivní plánování aktivit pro dosažení
uhlíkové neutrality.

KLIMA

Kvalita vyčištěné odpadní vody z ÚČOV na Císařském ostrově je vysoká.

• certifikace udělena
Validačním a ověřovacím
orgánem SGS Czech
Republic, s. r. o.,
akreditovaným ČIA

• výpočet za rok 2022,
podle ČSN EN ISO 14064

Ověřený výpočet
emisí skleníkových
plynů PVK

Audit uhlíkové
stopy ukázal,

že při ochraně
životního prostředí
nestačí vycházet
z předpokladů, ale je
třebamít přesná data.
Díky nim víme, jak
efektivně snížit emise
i uspořit náklady.
Petr Mrkos,
generální ředitel PVK

Díky řadě investičních projektů
i důsledným opravám se ztráty vody
snížily na dnešních zhruba 15 procent.
To má velký ekologický,
ale i ekonomický dopad.

Pavel Válek, předseda představenstva PVS



výšení kapacity bioplynové
stanice až na 12 milionů m3.

Energetická soběstačnost
Dlouhodobým cílem vodo-
hospodářů je také energetic-
ká soběstačnost. V této oblasti
se velmi osvědčila kogenera-
ce, s jejíž pomocí se například
v areálu ÚČOV vyrobí zhruba
33 tis. MWh elektrické ener-
gie, tedy více než polovina
roční spotřeby čistírny. Vý-
počty navíc ukazují, že po do-
končení modernizace stávají-
cí vodní linky a při možném
zpracování části pražských
gastroodpadů může čistírna
produkovat až 27 mil. m3 bio-
plynu. Z takového množství
lze získat 54 tis. MWh elektric-
ké energie, což odpovídá spo-
třebě ÚČOV jako celku.

K energetické soběstač-
nosti rozsáhlých vodohos-
podářských areálů pomáhá
i instalace fotovoltaických
panelů. Velkou výhodou je,
že vyrobená elektrická ener-
gie se spotřebovává v místě
svého vzniku a nezatěžuje
přenosovou soustavu. Na rea-
lizaci těchto projektů jsou
efektivně čerpány dotační
prostředky z Modernizační-
ho fondu. Instalace fotovol-
taických panelů jsou realizo-
vány PVS i skupinou Veolia.

Teplo pro 83 tisíc
pražských domácností
V plánech pražských vodo-
hospodářů je i využití níz-
kopotenciálního tepla z vy-
čištěných odpadních vod na
ÚČOV v Praze. Kolik energie
umí tepelná čerpadla získat?
„Přibližně 1,6 milionu GJ te-

pelné energie pro vytápění
zhruba 83 tisíc domácností
s 200 tisíci obyvatel,“ upřes-
ňuje potenciál Pavel Válek,
předseda představenstva PVS.

PVK a skupina Veolia rea-
lizovaly podobný projekt již
v pražském V-Tower a v pří-
pravách je jeho další využi-
tí v obchodních domech či
školách.

Cirkulární voda
Odpadní vody je možné vy-
užít nejen k vytápění, ale
i závlahám. Jedním z konkrét-
ních příkladů recyklace od-
padních vod je areál golfové-
ho hřiště Vinoř. PVK sem již
od roku 2018 dodávají vyčiš-
těnou odpadní vodu pro zá-
vlahu zdejších trávníků, což
šetří vodní zdroje i náklady.

Dalším příkladem pře-
měny odpadu na zdroje je
využití čistírenských kalů,
které vznikají při čištění od-
padních vod. Pražská čistírna
jich ročně vyprodukuje 80 ti-

síc tun. Kaly, které dříve kon-
čily na skládce, se dnes po
důsledné eliminaci těžkých
kovů využívají v zemědělství
jako cenný zdroj živin.

Biodiverzita
Vodohospodáři se dlouhodo-
bě zaměřují i na podporu bio-
diverzity. S prvními projekty
začínali velmi nesměle před
deseti lety a dnes jim v rámci
areálů pražských vodojemů
věnují mnoho set tisíc metrů
čtverečních. I díky těmto lo-
kalitám se do pražské aglome-
race vrací řada endemických
druhů rostlin a živočichů.

Biodiverzitní louky přispí-
vají také k adaptaci na kli-

matickou změnu. V létě po-
máhají ochlazovat rozpálené
město a předcházet vzniku
tepelných ostrovů. K tomu
přispívají i mlžítka, která
vodohospodáři instalují na
vybraných lokalitách a Praža-
nům tak zpříjemňují horké
dny v rozpáleném městě.

Příležitost ke změně
„Klimatická změna je krize
a výzva pro celé lidstvo. Aby-
chom se s tím dokázali co
nejlépe vypořádat, musíme
v ní vidět příležitost, díky kte-
ré změníme svoje uvažování
a pustíme se do projektů, kte-
ré by za normálních okolností
nedostaly podporu. Je stará

známá věc, že v těžkých do-
bách jde vývoj dopředu mno-
hem rychleji. My toho musí-
me využít k přeměně Prahy
na výkladní skříň efektivních
a udržitelných technologií bu-
doucnosti, což prospěje všem,
nejen obyvatelům Prahy,“
uvedla Ing. Jana Komrsková,
náměstkyně primátora.

„Ochrana životního pro-
středí je důležitá a prostu-
puje většinou našich vodo-
hospodářských projektů. Ze
zkušenosti víme, že současné
moderní technologie nám
dovolují nejen nastavení eko-
logického hlediska, ale dávají
i ekonomický smysl a záro-
veň nám výrazně pomohou
dosáhnout vyšší míry ener-
getické soběstačnosti, která
se logicky propíše i do vyšší
míry zabezpečení naší kritic-
ké infrastruktury. A to je pro
nás klíčové,“ uvádí Bc. Michal
Hroza, pražský radní pro ob-
last infrastruktury.

Snížení ztrát vody

• Vodohospodáři snížili ztráty
vody z 43 % v roce 1996
na 13 % v roce 2022,
což šetří vodní zdroje
a současně výrazně snižuje
náklady.

Unikátní využití vodojemů
jako zásobáren energie

• Vodohospodáři nakupují
elektrickou energii v době,
kdy je jí nadbytek, což
stabilizuje energetickou
soustavu a také přináší
finanční úspory.

Přeměna odpadního
biometanu na bioCNG
pro pohon vozidel

• Náklady na provoz vozidel
na bioCNG jsou výrazně nižší
a navíc každý automobil
sníží uhlíkovou stopu
o jednu tunu ročně.
Nová bioplynová stanice
v areálu ÚČOV ročně vyrobí
1,2 mil. m3 bioCNG a nahradí
1,3 milionu litrů benzinu.

Výroba elektřiny
v kogeneraci (ÚČOV)

• Již dnes vyrábí
vodohospodáři více než
polovinu elektrické energie
pro Ústřední čistírnu
odpadních vod na Císařském
ostrově (ÚČOV) kogenerací.
V plánu jsou další projekty,
které zajistí plnou
energetickou soběstačnost
čistírny.

Fotovoltaika

• Pomáhá k energetické
soběstačnosti
vodohospodářských areálů.
Využití obnovitelných zdrojů
energie přispívá k ochraně
životního prostředí, šetří
náklady i energetickou
soustavu. Energie se totiž
spotřebuje v místě svého
vzniku.

Využití nízkopotenciálního
tepla z odpadních vod

• Již dnes se pomocí
tepelných čerpadel
instalovaných na vodárenské
síti vytápí pražský komplex
V-Tower. V přípravách je
také možnost využít teplo
z vyčištěné odpadní vody
na ÚČOV. Tento ekologický
a ekonomický způsob
vytápění by zajistil teplo
pro 83 tisíc pražských
domácností.

Ekologické projekty,
které šetří náklady

Biodiverzitní louky v létě pomáhají ochlazovat rozpálené město a předcházet vzniku tepelných ostrovů.

Uhlíková stopa PVK (zastoupení jednotlivých kategorií)

50,3 %
Fyzikálně-chemické

procesy

22,6 %
Spotřeba
elektřiny
a zemního
plynu

20,6 %
Zakoupené
zboží a služby

1,5 % Kapitálové investice / statky
0,7 % Spalování paliv
0,4 % Dojíždění zaměstnanců do zaměstnání
0,1 % Dodávky tepla, páry a chladu
0,05 % Chladicí systémy

0,008 % Pracovní cesty

3,7 %
Odpad vznikající
při procesech

2,758 %
Ostatní

Je stará známá
věc, že v těžkých

dobách jde vývoj
dopředumnohem
rychleji.
Ing. Jana Komrsková,
náměstkyně primátora

Moderní technologie pomáhají
dosáhnout také vyšší míry
energetické soběstačnosti
a zabezpečení kritické infrastruktury.

Bc. Michal Hroza, radní pro infrastrukturu
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Nizozemská zpěvač-
ka Sharon Kovacs vy-
stoupí v klubu Roxy.

Čerpá z historické tradice
soulu a dává mu relevanci
v dnešním světě. Písním cha-
rizmatické Kovacs nechybí
silné emoce ani autobiografic-
ká témata, třeba když se vě-
nuje vlastním závislostem
a pochroumaným vztahům.
V pražském klubu Roxy vy-

stoupí 14. listopadu, vstupen-
ky v ceně 795 korun jsou
v prodeji.
Inspirovaly ji Bette Davis,

Amy Winehouse nebo Beth
Gibbons z Portishead. Kovacs
ale našla vlastní pevnou
půdu pod nohama a kreativ-
ní svobodu. A má zcela pod

kontrolou vše od skládání
hudby přes kostýmy až po po-
dobu stage i výraznémasky.
Její letošní album Child

of Sin je nejdrsnějším mate-
riálem, na kterém se nebojí
čelit hříchům a hledat odpuš-
tění. Přesně takový je i stejno-
jmenný singl, na kterém hos-
tuje frontman Rammsteinů
Till Lindemann. HOP

Zpěvačka Kovacs PROFIMEDIA

Kosmonautka Drábová
Legendární kalendář Proměny vychází již popatnácté
ve zbrusu nové podobě – obměněný tým nabídne fanouš-
kům neobvyklých portrétů známých osobností sérii,
která letos poprvé ponese název Proměny Fantazie 24.
„Stylizace českých hvězd do podoby známých osobností
nejen ze světa filmu tak, jak jsme je znávali dříve, skonči-
la. Ke třicátým narozeninám nadace jsme vytvořili něco,
co tu ještě nebylo, a myslím, že jde o průlomový počin své-
ho druhu,“ říká fotografka Lenka Hatašová. Kalendář
Proměny se za roky své existence stal sběratelským arte-
faktem. Letos je opět možné obrazy vydražit. HOP

Kovacs
zazpívá
v Praze

*Sleva platí při nákupu nad 699 Kč, nevztahuje se na již zlevněné položky a dárkové poukazy. Slevy nelze sčítat.
Akce Týden s TESCOMOU probíhá v obchodní síti provozované společností TESCOMA s.r.o.
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Proč byste měli zajít
na českou černou ko-
medii s matkou vaší
dcery na zabití? Pro-
tože sklízí velkou
porci chvály.

„Je to vtipný, protože je to
pravda.“ Tahle věta, která ve
snímku Přišla v noci zaznívá
z úst jedné z postav, je podle
mnohých i hlavním důvo-
dem, proč si na film zajít. Její
příběh pojednává o páru tři-
cátníků, kteří si pustí přes
práh matku jednoho z nich.
Netuše, že se právě ocitl v ja-
kémsi příslovečném komor-
ním očistci.

Přišla, ale neodešla
Poklidný život do té doby
soudržné ústřední dvojice se
pomalu mění v chaotické
trosky. Pěstěná šedesátnice
Valerie je totiž energická
diva, která si krok za krokem
podmaňuje nejen prostor
bytu, ale i mysl jeho obyvatel.
Plíživá domácí invaze nabírá
na síle, jistoty se otřásají, hra-
nice soukromí bortí. Mají
matky a tchyně vždycky prav-
du? Myslí to s námi dobře?
A nejsou někdy právě proto
těmi největšími monstry?
Na tyto otázky možná nabízí
odpověď právě film Přišla
v noci, který si příští týden od-
bude premiéru v tuzemských
kinech.

Dvojka stála i za kamerou
Za novou černou komedií sto-
jí režijní dvojice Tomáš Pavlí-
ček (Parádně pokecal, Chata
na prodej) – Jan Vejnar, která
poprvé spolupracovala na scé-
náři a režii večera Cen české
kritiky. Právě tady se zrodil
úmysl spojit síly a vytvořit
společný film. Vzhledem
ke složitému financování vo-
lila dvojice alternativní ces-
tu. Film Přišla v noci vznikl
jen díky vkladu režisérů
a producentů a osobnímu na-
sazení celého štábu.
„Film balancuje na tenké

hraně černého humoru
a home invasion hororu a roz-
víjí situaci, kterou v různých
obměnách zažil každý z nás,“
uvádějí o snímku zástupci fil-
mové distribuční společnosti
Artcam.

Budoucí kultovka?Možná
ano
Letos mají milovníci dobrých
ambiciózních českých sním-
ků vyloženě žně. Dostali kva-

litní moderní thriller
#annaismissing, chválené re-
tro drama Úsvit a samozřej-
mě na české poměry přelomo-
vou sci-fi kriminálku Bod ob-
novy. Animák Tonda, Slávka
a kouzelné světlo rovněž sklí-
zí jen a jen chválu. Již za pár
dní pak doputuje do kin ko-
medie Přišla v noci, jež díky
nadšeným ohlasům diváků
z řad novinářů i lidí, kteří sní-
mek viděli v létě na karlovar-
ském filmovém festivalu, nej-
spíš jen těžko podepluje pod
radarem. Nejen na portálu
Česko-Slovenské filmové da-
tabáze (csfd.cz) padají slova
o budoucí kultovce, skvělých
hercích i propracovaném scé-
náři. Navíc jde podle mno-
hých o zajímavý mix absurd-
ní komedie a psychologické-
ho hororu.
„Přišla v noci je černá ko-

medie, která transponuje
odžité rodinné a vztahové
zkušenosti do podoby téměř
hororového snímku založené-
ho na jednoduché anekdotic-
ké premise, že vám domů při-
jede tchyně. A vtip i překvape-
ní v tom fungují dokonale.
S velkou pravděpodobností
nejzajímavější a nejzábavněj-
ší český snímek tohoto
roku,“ píše na csfd.cz uživa-
tel s přezdívkou Goldbeater.
S ním souhlasí i uživatel

s pseudonymem JFL. „Přišla
v noci také exceluje v tom,
jak naléhavě dokáže temati-
zovat jádro svého žánru, tedy
samotný domov. Jednak z hle-
diska jeho významu pro
ústřední postavy, ale také
stran toho, jak na ně dopadá
jeho narušení. Při tom všem
nakonec nejděsivějším ele-
mentem, který tvůrčí duo do
svého díla dokázalo otisk-
nout, zůstává to, že ústřední
monstrumnedémonizují, ný-
brž naznačují potenciál kaž-
dého z nás se jím také stát,“
píše JFL a dodává, že právě
fakt, že monstrum nemá se-

bereflexi a díky tomu samo
sebe vidí jako nepochopenou
oběť, dodává Přišla v noci dal-
ší mrazivě výmluvnou rovinu
přesahující mantinelymikro-
kosmu jedné rodiny.

Děsivě přesný casting
Kde končí rodinná návštěva
a začíná domácí invaze? Z fil-

mu se v některých kruzích
může lehce stát kultovní zále-
žitost, a to i proto, že v něm
tuhle otázku řeší řada skvě-
lých, avšak nepříliš proflák-
nutých tváří. Bezchybný vý-
kon Simony Pekové v roli
tchyně na zabití si dle řady re-
cenzentů snadno dojde pro
Českého lva. V dalších rolích

se představuje Annette Ne-
svadbová, Jiří Rendl, Vladi-
mír Kratina, Judit Bárdos, De-
nisa Barešová či Michal Kern.
Jádrem snímku jsou však
de facto „jen“ tři herci. A to
už samo o sobě někdy, společ-
ně s kvalitním scénářem,
ke skvělému filmovému zá-
žitku stačí. FILIP JAROŠEVSKÝ

Tvůrci filmu uvedli, že role
matky (Simona Peková) je
fúze několika různých žen,
s malými fragmenty i jejich
kantorky z FAMU Věry Chyti-
lové.

• Kritici mají snímku za zlé
například to, že podporu-
je mediální trend vytvořit
ze seniorů monstra, jež vy-
sávají mladou, pokroko-
vou a zdravě dynamickou
generaci. JAR

Tajemné šumavské
příběhy pro děti i rodičep y p

www.albatrosmedia.cz

PŘIŠLA CHYTILOVÁ

Film Přišla v noci vznikl díky vkladu režisérů a producentů a osobnímu nasazení celého štábu. V hlavních
rolích se představuje zleva: Annette Nesvadbová, Simona Peková a Jiří Rendl. ARTCAM FILMS

inzerce

Co je horšího než návštěva
tchyně? Když se přistěhuje!
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„Podle jedné z verzí
by viníkem občas-
ných spojovníků v su-
perhrdinských pseu-
donymechmohl být
Superman!“ tvrdí
komiksoví
překladatelé.

Superman, Batman, Wonder
Woman, Iron Man, Spi-
der-Man a Ant-Man. Největší
hrdinové komiksového světa
umějí někdy řádně potrápit
i při samotném psaní jejich
superhrdinského jména.
Proč se jejich pseudonymy
píší odlišně? Odpověď je v ně-
kterých případech až triviál-
ně jednoduchá, jindy složitá,
a někdy se dokonce dohledá-
vá původ toho či onoho pseu-
donymu poněkud složitěji.
„Při psaní je to otrava. Ne-

ustále kontrolovat, zejména
uméně známých hrdinů, jest-
li se v jejich jménech objevu-
je spojovník či se píší nějak ji-
nak speciálně, je někdy poně-
kud únavné. Ta částečně i po-
chopitelná touha po odlišnos-
ti názvů mě zkrátka trochu
štve,“ říká pro deník Met-
ro Milan Rozšafný, který je
dlouholetým redaktorem ob-
líbených filmových a seriálo-
vých webů moviezone.cz
a tvzone.cz.

Superman versus
Spider-Man
Podle jedné z teorií měli pa-
voučího hrdinu Spider-Mana
jeho tvůrci Stan Lee se Ste-

vem Ditkem pojmenovat
se spojovníkem uprostřed
především proto, že nechtěli,
aby se jeho jméno pletlo
se známějším amnohem star-
ším Supermanem z konku-
renční komiksové stáje.
Proto vložil spojovník

do jeho názvu. „Myslím, že
exaktní vysvětlení úplně ne-
existuje. Podle jedné verze by
viníkem občasných pomlček,
respektive spojovníků, v su-
perhrdinských jménech
mohl být právě Superman
a Stan Lee – slavný šéf Marve-
lu. Ten před lety napsal, že
právě kvůli tomuto kmotrovi
všech superhrdinů přidal spo-
jovník svému tehdy nejnověj-
šímu výtvoru, jímž byl právě
Spider-Man,“ vysvětluje pro
deník Metro komiksový pře-
kladatel Jan Kukrál, jenž má
na svém kontě české verze
příběhů o Hulkovi od Marve-
lu či Batmanovi ze stáje kon-
kurenčního DC.

„Jenže je zajímavé, že Spi-
der-Man se na stránkách ko-
miksů poprvé objevil v srpnu
1962, ale už o pár měsíců dří-
ve, v lednu, debutoval jiný po-
mlčkář Ant-Man. A v září
1963 spatřil světlo světa tým
mutantů, X-Men. Jelikož tím
výběr superhrdinských jmen
se spojovníkem de facto
hasne,“ dodává pro Metro
Kukrál a upozorňuje, že u vý-
razně staršího Sub-Marinera,
v současnosti známého spíše
jako Namor (objevil se napří-
klad v loňském filmovém
Black Panther: Wakanda
nechť žije), můžeme tento
zřídka vídaný jev přisoudit ja-
kési pomlčkové mánii Leeho
na počátku šedesátých let.

Roli hrály i finance
Odpověď lze podle Kukrála
hledat i v prostém marketin-
gu. Když totiž pavoučí muž
spojovníkem svého času vyni-
kal, a jelikož se z něj rychle

stal prodejní hit, ze stejného
důvodu pak nejspíš nafasova-
li spojovník i X-Meni. „Tuhle
tezi ale kazí již zmiňovaný
Ant-Man,“ doplňuje Kukrál.
Superman je fiktivní posta-

va komiksových příběhů vy-
dávaných nakladatelstvím
DC Comics. Je považován za
nejstaršího komiksového su-
perhrdinu. Batman, který se
objevil na stránkách téhož vy-
davatelství v květnu 1939,
měl přitom ve svém jméně
taktéž jednu dobu spojovník.
V prvních sešitech byl znám
ve variantě Bat-Man. Jeho
jméno se změnilo později,
stejně jako se do dnešních
dnů pro účely příběhů mění
jeho biografie.

Rozlišování podle komiksové
stáje?
Mezi fandy superhrdinským
příběhů je populární ještě je-
den jednoduchý klíč. Větši-
nou jej využívají nejmenší

čtenáři či partnerky fanouš-
ků, jež chtějí svým partne-
rům udělat radost nějakou
tou znalostí věci. Stačí si totiž
pamatovat, z jaké komiksové
stáje hrdina pochází, a snad-
no si pak odvodíte, jak se
jeho pseudonym píše.
Ti nejznámější od DC, jako

je již zmiňovaný Superman,
Batman či Aquaman, se ob-
vykle píší dohromady. Napro-
ti tomu Marvel má Spi-
der-Mana, Ant-mana
a X-Meny. Spojovníky najdete
jen zde. Hloupé je, že mezeru
v názvech bez spojovníku po-
užívají obě party. Známými
hrdiny od DC jsou tedy také
Plastic Man, Wonder Wo-
man, Green Arrow či Red Tor-
nado. U Marvelu pak vládne
Iron Man, Mr. Fantastic, Invi-
sibleWoman či Miss Marvel.

Spider-Man se píše zásadně se
spojovníkem. I na plakátech.

FILIP
JARO-ŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Americká Administrativa sociál-
ního zabezpečení pravidelně
uvolňuje data o nejpopulárněj-
ších dětských jménech. Od
roku 2008, kdy se v kinech obje-
vil první film se superhrdinou
IronManem, se do tohoto žeb-
říčku vkrádají i jména superhr-
dinů.

• Nejvíce prý válí Spider-Man,
respektive jeho alter ego Pe-
ter Parker. Právě jméno Par-
ker v posledních letech v USA
trenduje. Někteří rodiče se do-
konce ve velkém nebojí po-
jmenovávat svou ratolest
T’Challa (Black Panther) nebo
Hulk. Populární je také Wade,
který odkazuje na drzého anti-

superhrdinu Deadpoola, je-
hož občanské jméno je Wade
Wilson.

• Pozadu nezůstávají ani holky.
Jméno Natasha, po vzoru
Black Widow (Scarlett Johan-
son), dostávají každý rok stov-
ky novorozených holčiček.
Zkrátka nepřichází ani snou-
benka Tonyho Starka (Iron
Mana) Pepper (Gwyneth Pal-
trow). Její jméno dostávají dív-
ky i chlapci. Umísťuje se také
Valkyrie (Tessa Thompsono-
vá) z Thor: Ragnarok.

• Mezi komiksovými ranaři má
speciální místo i jeden pa-
douch. Čaroděj Loki v podání

Toma Hiddlestona je dodnes
asi nejpopulárnějším záporá-
kem v rámci Marvel Cinema-
tic Universe. Jak by také ne,
když má svůj vlastní seriál
a ztvárnil hlavního arcilotra
ve skvělých prvních filmových
Avengers. To se podepsalo
i na pojmenování nových
dětí.

• Mezi lidi, kteří pojmenovávají
své ratolesti po komiksových
postavách, patří i celebrity.
Herec Nicolas Cage má syna
Kal-Ela. Jde o původní jméno
Supermana, které nafasoval
na své domovské planetě
Krypton. Na Zemi je to Clark
Kent. JAR Superman je výtvorem tvůrčího

dua Jerry Siegel a Joe Shuster.

Původní Batman se kdysi nazýval pouze Bat-Man, než došlo k úpravě do dnešního názvu. Tomuto
netopýřímumuži, pod jehož maskou se skrývá milionář BruceWayne, se přezdívá Temný rytíř. 2x DC COMICS

IronMan byl o spojovník svými
tvůrci ochuzen. 2x MARVEL COMICS

T’CHALLA, LOKI I PARKER. JMÉNA Z KOMIKSŮ PRONIKAJÍ DO SKUTEČNÉHO SVĚTA

Spojovník, či bez? Jména
superhrdinů jsou i oříšek



INZERCE
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Po roce práce a s pomocí umělé inteli-
gence dokončil režisér Vladimír Skórka
společně s dvacetičlenným týmem klip
k písni Horo Horo skupiny Nedivoč.

• „Klip vycházel z nápadu, který jsem
původně chtěl realizovat s Davidem
Stypkou pro jeho píseň Kříž. Naše
plány ale nejprve zastavila covidová
pauza a následně Davidův odchod.
Přišlo mi symbolické jej realizovat
s kapelou Nedivoč, jejíž písničky mám
rád a která byla s Davidem vždy velmi
úzce propojena. Píseň je sice jiná, ale
tematicky velmi podobná a já měl
možnost tímhle způsobem poslat
Davidovi do hudebního nebe pozdra-
vení,“ vysvětluje Vladimír Skórka, reži-
sér seriálu sKORO NAmizině, Lajna
nebo Liga mužské moudrosti.

• Ačkoli se pod jeho režijní taktovkou
natáčelo „pouhé“ dva dny, kdy herci
a štáb pracovali i během hodiny trvají-

cích dešťů, postprodukce klipu, který
hojně využívá trikových záběrů i po-
moci umělé inteligence, zabrala dva-
cetičlennému týmu vedenému střiha-
čemMatějem Jankovským a VFX
supervizorem Janem Téglašem rok
práce. iDNES.cz

Dnes vychází klip
Terezy Balonové,
se kterým pomohla
umělá inteligence.
Využili ji také jiní
interpreti.

Když se začala umělá inteli-
gence (AI) více dostávat do na-
šich životů, zaznělo i mnoho
hlasů, jaká všechna povolání
by v budoucnu mohla nahra-
dit. Jedním ze jmenovaných
bylo i tvůrčí umění. Místo vy-
hlášení války si ale někteří
zkusili AI vypomoct k vizuál-
nímu vylepšení svých klipů.
Například písničkářka Te-

reza Balonová, která nedáv-
no vydala své druhé album
Lampiony vydává dnes ani-
movaný klip ke stejnojmen-
né písni.
„Jsem moc ráda, že se nám

právě k této písni podařilo na-

jít originální zpracování.
Umělá inteligence je hodně
aktuální a citlivé téma. Speci-
álně pro umělce. Zkusili jsme
se jí dotknout. V našempřípa-
dě však byl pro konečnou po-
dobu videa rozhodující člo-
věk. Tvůrčí potenciál režiséra
Kryštofa Sadílka,“ říká sama
interpretka. Režisér k tomu
dodává: „I přes zkoušky s AI
před samotným natáčením
jsme nemohli stoprocentně
říct, jaký bude přesný výsle-
dek.“
Sadílek upřesnil, že klip se

napřed natáčel před neutrál-
ním zeleným pozadím. „Poté
v postprodukci za pomoci
umělé inteligence začali ge-
nerovat prostředí a určovat
samotný vzhled videoklipu.

Propojení s filmovými prvky
Už v září podobný koncept
představila i elektronická for-
mace Vanessa. Videoklip k re-
mixu písně Captagon z alba
Ghost Army vytvořil multi-

mediální umělec Jaroslav Hr-
dlička, jenž využil umělé inte-
ligence, kterou propojil s kla-
sickými filmovými prvky. Sa-
motná píseň vypráví o droze
Captagon, kterou užívali dži-
hádisté před svými útoky.
Hrdlička, který mimo jiné

působil jako hlavní progra-
mátor počítačové hry Dark
Train, specificky využil různé
nástroje, jež umožnily gene-

rování unikátních částí vi-
dea. Díky nim mohla být pro-
měna z obrazů na video i z vi-
dea na video zpracována s dy-
namickými a neotřelými vi-
zuálními efekty.

Vhotelu Belvedere
Hudební klip s využitím toho-
to technologického fenomé-
nu udělala i kapela Tak co?
ke své písni V hotelu Belvede-

re. I tiskovou zprávu pro novi-
náře o tomto počinu si necha-
la zpracovat AI.
„Chtěli vyzkoušet něco no-

vého. A vzhledem k povaze
skladby, která je o touze a ci-
tové nenaplněnosti, jsme si
v kapele říkali, že by bylo zají-
mavé, jak by se k tomuto té-
matu vztáhla umělá inteli-
gence, o níž jako laici nevíme
téměř nic,“ popsal člen kape-
ly David Hrbek.
Klip je vytvořený filmařem

a režisérem Petrem Salabou.
„Zvolil jsem noirovou atmo-
sféru deště, stínů a neonů, ne-
jen protože se hodí k písni,
ale i je to něco, co systémy
na syntézu obrazu zvládají
překvapivě dobře. Nástroj
na simulaci obecných fyzikál-
ních jevů v tomto případě
umožňuje emoce. Je to i tím,
že se tyto optické principy
bezpečně opakují v trénova-
cích datech, ze kterých umě-
lá inteligence vychází,“ dopl-
ňuje Salabka. IVETA BENÁKOVÁ

Tereza Balonová v novém klipu k písni Lampiony REPRO YOUTUBE

Děj klipu odkazuje k tomu, jakou zátěž si všichni neseme na svých bedrech.

Základ klipu se točil venku za využití
zeleného pozadí. 2x ARCHIV KAPELY

inzerce
PŮVODNĚ PRO DAVIDA STYPKU

AI by mohla nahradit umělce,
říká se. Zatím spolupracují
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Objevte řeky, houby, hlavu ženy složenou z květin i sovu nesoucí na svých křídlech pohoří.
Čeká na vás 48 obrázků přírody, které obživnou vašimi barvami. Antistresové omalovánky Začarovaná země vydala Grada.

Vymalujte s Metrem i jiné světy
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@mojemetro
Aktuálně asi není slavnějšího zvířete v Zoo Praha než gorilího
samce Richarda. Inu, není divu: je zakladatelem zdejšího cho-
vu a otcem všech dosavadních gorilích mláďat včetně toho vů-
bec prvního v Česku, samičky Moji. Je také výhercem reality
show Odhalení, která dosáhla mezinárodního věhlasu. Je cha-
rizmatický a svým pohledem dovede uhranout nejednoho ná-
vštěvníka zoo. Je také skvělým ambasadorem, neboť jeho pro-
střednictvím šíří zoo už dlouhá léta povědomí o nešťastné si-
tuaci goril ve volné přírodě. Mohlo by se zdát, že z pohledu tis-

kového oddělení je zkrátka
ideálním zvířetem.
Vše zmíněné ale znamená, že je
takřka nedotknutelný. Když
loni na doporučení koordináto-
ra chovu neodešel do nového pa-
vilonu se samicemi a zůstal
v samčí skupině se svými syny
v původním pavilonu, bylo vel-
mi těžké toto naprosto opodstat-
něné rozhodnutí vysvětlit veřej-

nosti. „Co jste mu to provedli?“ plnily se podobnými otázka-
mi naše e-mailové schránky i diskuse na sociálních sítích.
Prakticky se to blížilo krizové komunikaci! „Richard je teď
bez zodpovědnosti za samice a mláďata výrazně klidnější
a užívá si zaslouženého důchodu,“ tlumočili jsme nespočetně-
krát slova chovatelů až do doby, kdy všichni odborníci za klá-
vesnicemi sundali pláště zoologů a vrátili se ke covidu, válce
či hokeji. Richard totiž fakt JE v pohodě. Navíc ho stále obklo-
puje poutavá aura nádherného tvora,
která fascinuje návštěvníky pražské zoo
už dvacet let. Zítra na den přesně.

Svým
pohledem

dovede uhranout
nejednoho
návštěvníka
zoo.

LUŠTĚNKA:STOŽÁREK
ŘEŠENÍSUDOKU:

LUŠTĚNKA

Co v nás vyvolá upřímnou a velkolepou erupci veselí? Když nám do
rubriky Hlídač, nedílné součásti webumetro.cz, přijde od srdíčka
nakreslenýmetrotag čtenářům. Tak jako ten dnešní od Lucie
Bojanovské. Děkujeme a těšíme se na další parádní
metrotagové příspěvky.

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání,
výzvu, básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte
s hashtagem #METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat
i jako zprávu přes Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz.
Váš výtvor dáme do novin!

Zítra a v neděli hrají v Divadle Spejbla a Hurvínka představení Spejbl, Hurvínek a JÁ.

Výrazy vpisujte od středového písmene O
ke kraji kruhu. Tajenka je od čísla 1.

1. vyrobený
z ovsa

2. malta
na zdi

3. okrasa
4. učinit
odolným
otužováním

5. církevní
pulty

6. pracovní
kombinéza

7. odražený
třpyt

8. opuchlý

Richard

FILIP MAŠEK
MLUVČÍ ZOO PRAHA
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„Nevím, čím to je,
ale dostala jsem chuť
na pivo a burger!“

JANA KOMOŇOVÁ
Facebook

Teplotní rekordy: -4,3 °C (1858) 19,5 °C (1970) Bio:
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SUDOKU

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

20.20 Osada 2 (10/10)
Komediální seriál (ČR, 2023).
Hrají: M. Myšička, P. Beretová,
R. Holub, P. Nesvačilová

21.15 Všechnopárty
Talk show Karla Šípa

22.10 Hercule Poirot XI
Třetí dívka. Detektivní seriál
(VB, 2008). Hrají: D. Suchet,
Z. Wanamakerová, J. Roope-
rová, J. Wilby. Režie D. Reed

23.50 Kriminalista V
Přechod hranice.
Krimiseriál (N, 2018-2019)

00.50 AZ-kvíz

20.00 Sázka na smrt
Krimifilm (USA, 1988). Drsný
detektiv Callahan vyšetřuje
vraždy lidí z uměleckého světa.
Hrají: C. Eastwood, J. Carrey,
P. Clarksonová, E. C. Kim.
Režie B. Van Horn

21.35 Osudový kruh
Krimithriller (Fr./It., 1970). Dva
nesmiřitelní protivníci, kteří
nepřestanou, dokud... Hrají:
A. Delon, G. M. Volonte,
Bourvil, Y. Montand

23.55 Letecké katastrofy

00.40 Britská pevnost
proti Hitlerovi

20.20 Dvě nevěsty
a jedna svatba
Komedie (ČR, 2018). Maruška
hledá pořád toho pravého...
Hrají: A. Polívková, J. Dolanský,
E. Geislerová, J. Plesl.
Režie T. Svoboda

22.10 Jason Bourne
Akční film (USA, 2016). Tajný
agent a nájemný vrah si už
vzpomněl na vše z minulosti
a se spoustou problémů se
již dokázal vyrovnat... Hrají:
M. Damon, T. L. Jones,
A. Vikanderová, V. Cassel

00.35 Dr. House V (1, 2)
Seriál (USA, 2008)

20.15 Jan Žižka
Historický film (ČR, 2022).
Z nájemného žoldnéře se
stane legenda. Hrají: B. Foster,
M. Caine, T. Schweiger,
S. Loweová. Režie P. Jákl

23.00 Dnes zemřeš
Akční film (USA, 2005). Harlan
Banks se rozhodne nechat
svého dobrodružného života
a najde si práci jako řidič obr-
něného vozu. Hrají: S. Seagal,
A. Criss, M. Morrowová,
S. Buxtonová

00.50 Ano, šéfe!
Francouzská kuchyně kousek
od Prahy, na Jílovišti

16.00 Gamingmania

16.05 Óčko hity

17.00 Novinky

18.00 Top 4 Kitkat Óčko chart
První čtyři místa
v hitparádě diváků Óčka

18.15 Óčko hity
Klipy nonstop

22.00 O black list party
Hip hop a r&b párty

0.00 Óčko flirt
Proud klipů a sexy vzkazy
diváků Óčka

ČT1 ČT2 NOVA ÓČKOPRIMA



Byty - poptávka

• Dobře zaplatím za BYT,
dům. Nabízím možnost dožití
seniorů. Případné dluhy uhra-
dím, záloha. Slušné jednání,
právní servis. Děkuji J. Jurdová
725805115275737

Práce - nabídka
• Bezpečnostní agenturaMAL-
GEN přijmemuže i ženy na vol-
né pozice v Praze. Nástup
ihned na DPP i HPP. Mzda
140-220 Kč/h btto.
Volejte zdarma 800991100 276319

• Přijmeme strážné na pozici
na Praze 1, 4, 8 a 9. Pochůzko-
vá činnost, práce s PC na DPP,
čistý RT, zálohy možné.
Tel: 777077611, volat 8-17h.276658

• Hledáme skladníka do skla-
du na P-9 na HPP, platné
oprávnění na VZV, čistý TR.
Plat 34. tis. Kč/měsíčně.
Tel. : 775052496. 276730

• Pokladní za 165-178 Kč/hod
- Praha a okolí, zaškolení, on-
line rezervace směn, zálohy
druhý den.
Více na tel.: 222534534,
www.creditczech.cz276741

• Pultový prodej lahůdek/do-
pek pečiva. NABÍZÍME 175 -
176,60 Kč/hod., online rezer-
vaci směn s nástupem ihned.
Tel.: 222534534,
www.creditczech.cz276751

• Nabízíme 202,80 - 214,50
Kč/hod za víkendové vybalová-
ní a doplňování zboží. Online
rezervace směn, denní zálohy,
Praha + okolí. Tel: 222534534 276761

• DENNÍ DOPLŇOVÁNÍ zboží o ví-
kendu za 187 - 198 Kč/hod. Přivýdě-
lek pro všechny, zálohy druhý den,
nástup ihned. Tel: 222534534,
www.creditczech.cz276771

• JEDNODUCHÁ BRIGÁDA s
tabletem, stínování na prodej-
ně, měření procesů, 180
Kč/hod, zaškolíme, zálohy.
Více na tel.: 222534534276822

• Hledáme kolegy/kolegyně
pro ostrahu objektu v Praze a
na Kladně (vhodné i pro aktiv-
ní starobní nebo invalidní dů-
chodce), čistý TR, nástup
ihned. Tel. 608677020 276991

Pronájmy - nabídka
• Hledám byt k dlouhodobé-
mu pronájmu v Praze s dob-
rým spojením MHD. Slušné a
solidní jednání. Pouze od pří-
mého majitele. RK nevolat.
T. 608771545.276655

Starožitnosti

• STAROŽITNÍK koupí: obrazy,
grafiku, knihy, hodinky, šper-
ky, mince a bankovky, sklo,
porcelán, sochy,. Děkuji Dyn.
Tel. 702401621273861

• Sběratel koupí staré vzdu-
chovky, vzduchové pistole, vo-
jenské a hasičské odznaky.
Tel.: 602343563, email:
alesla@centrum.cz276519

• KOUPÍM OBRAZY - krajinky,
portréty atd. v jakémkoliv sta-
vu a jiné starožitnosti.
Kontakt:
e-mail: manvel4@seznam.cz,
tel. 721235964 276570

Auto-moto - poptávka
• Koupím jakékoliv vozidlo (i
veterána). Platím ihned.
Tel.: 603328155. 276670

• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen a ga-
ráží, vše do r. 1990.
T. 734843403276238

Pronájmy - poptávka
• Hledám dlouhodobý proná-
jem bytu pro 2 os. Potřebuje-
me: dlouhodobě, dobré MHD,
nábytek nerozhoduje, ale dob-
rý stav ano. RK nevolat.
Tel. 605845088 276993

Nemovitosti - poptávka

Nemovitosti - nabídka Knihy a časopisy

POPTÁVKA CHATA HORY
koupím chatu/chalupu nebo
stavební pozemek na horách,

či v dojezdové vzdálenosti do hor.
Krkonoše, Krušné, Orlické, Jizerky,

Šumava. Může být i Vysočina.
Na stavu nezáleží, spíše na místě.

Tel.: 773 117 381

KOUPÍM
CHATU

Hledám ke koupi chatu, chalupu
do 50 km od Prahy. Stav nerozho-
duje. Předem děkuji za nabídku.

Tel.: 725 911 070

KOUPÍM DŮM
NEBO POZEMEK

v Praze a okolí. Právní vady ne-
vadí. Financování mám zajištěno.

RK-nevolat. Tel.: 725 719 745

Michal
ProkoP

Čas letí rychleji,
než bych si přál.
Čím jsem ale

starší, tím mám
víc sebereflexe

Právě
vychází

TÝDENík
každý pátek zDarMa

774 301 409

skayocapital.cz

Vykoupíme váš podíl
za víc, než myslíte.
Nepotřebujete
souhlas spolumajitelů.

Se spolumajiteli
není řeč?

Práce v ostraze
pro INVALIDNÍ DŮCHODCE
na různých objektech v Praze

Náborový příspěvek
20 000 Kč!

800 111 112

Přijedeme rádi kamkoliv
v Čechách i na Moravě.

Návštěvy u Nás až po tel. domluvě.
Likvidujeme též celé pozůstalosti.

Tel.: 602 229 348
sberatelskykabinet@post.cz

SBĚRATELSKÝ KABINET
Michelská 12A, Praha 4, Michle

VYKOUPÍ IHNED ZA HOTOVÉ
odznaky, známky a staré pohledni-
ce, staré gramofon. desky, veškeré staré
mince, kapesní, náramkové hodinky,
i nejdoucí, všech značek (i PRIM), sta-
rou bižuterii, český granát, nábytek do
r. 1975. Šavle, bodáky a uniformy, rádia
a tranzistory, vánoční ozdoby, formič-
ky na vánoční cukroví, betlémy, hous-
le a hudební nástroje. Kufry, textilie,
veškeré nádobí, šicí a psací stroje, ob-
razy a gra a, lampy a lustry, hmoždíře,
žehličky, konvice, lavory a umyvadla,
sklo a porcelán, paroží, fotoaparáty,
staré nářadí, malířské válečky, příbory,
kabelky, kufry a staré uhláky. Staré
rybářské potřeby (pruty, navijáky,
podběráky,). Papírové peníze – v pod-
statě vše co přijde pod ruku. Bereme
opravdu téměř vše.

BYT/ DŮM POPTÁVKA
s přítelkyní hledáme ke koupi byt

a rodinný dům v Lounech, případně
v dojezdové vzdálenosti do Loun.

V jakémkoli stavu.
Děkujeme za případnou nabídku.

Tel: 731 117 381

Celá ČR
tel. 604 11 44 66
e-mail: arco@antikvariaty.cz

koupíme jednotlivé
knihy i celé sbírky,
pozůstalosti apod.

Přijedeme
(pro více než 300 ks)

zaPlatíme
odvezeme

KOUPÍM BYT
V PRAZE

jako investici pro děti, právní
vady, dluhy nejsou překážkou.

V bytě můžete dále bydlet. Platba
ihned. Realitní kanceláře prosím

nevolat. Tel.: 601 522 292

POJĎ PRACOVA
T DO

PRAŽSKÝ
CH SLUŽEB!

MÁME POBOČKY
PO CELÉ PRAZE

ŘIDIČ SK. B • ŘIDIČ SK. C • ZNAČKAŘ
• MANIPULAČNÍ DĚLNÍK práce na PC

• POPELÁŘ • METAŘ

PRAŽSKÉ
SLUŽBY, a.s.

Pod Šancemi 444/1, Praha 9,
Tel.: 704 657 974, 705 809 151

www.psas.cz

KOHO HLEDÁME

VYKOUPÍME

KNIHY
zaplatíme á
2000,- Kč
za každou
banánovou
krabici knih,
které od Vás
koupíme.

Bibliofilie
a cenné
knihy

oceníme
každou
zvlášť.

Telefon:
773 735 939

Přijmeme pracovníky
na zajištění ostrahy a recepční
činnosti logistického skladu
v Jažlovicích u Prahy

Mzda 160,- Kč/hod. Volejte: 770 162 329

Jedná se o denní i noční směny - PO až NE
Pracovník ostrahy provádí kontrolu vstupů, výstupů,

odbavování a evidence nákladních vozidel,
obchůzková činnost.

Požadujeme: čistý trestní rejstřík, spolehlivost
a pracovitost. Možnost využití svozových autobusů.

Čerpací stanice TOMEGAS
Plzeňská ul., Praha 5

Přijme obsluhu na HPP

Mzda
30.000 - 35.000 Kč/měs.

Tel.: 727 871 595

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178
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Synek
kandidátem
na cenu
Nejúspěšnější český veslař
historie Ondřej Synek je
jedním z pěti kandidátů na
Cenu Thomase Kellera, kte-
rou každoročně uděluje
mezinárodní veslařská fe-
derace. Medailí pojmenova-
nou po bývalém předsedo-
vi federace oceňuje meziná-
rodní úspěchy i příkladný
přístup ke sportu a celoži-
votní přínos veslování. ČTK

Za dva týdny
se v metropoli
uskuteční
Prague Playoffs.

Nejlepší český parkurový jez-
dec Aleš Opatrný má nového
koně. Do individuální dopro-
vodné soutěže během Prague
Playoffs, které se uskuteční
za dva týdny, nastoupí s Kap-
sonesem W. Jeho dlouhodo-
bá stájová jednička Forewer
ještě není na tak těžký par-
kur po zranění připravena
a Locanta, s nímž v létě absol-
voval neúspěšnou olympij-
skou kvalifikaci, už Opatrný
nemá. Osmiletého hřebce
Kapsonese W má Opatrný ve
stáji pět týdnů. Poprvé s ním
závodil na začátku října v
Chuchle Areně, těžší parkury
s ním vyzkoušel o dva týdny
později v Šamoríně. „První tý-
den jsme se ještě seznamova-

li, ale druhý týden jsme vy-
hráli páteční soutěž započítá-
vanou do Longines Ranking
a v nedělní Grand Prix jsem
šel bez chyby základní par-
kur i rozeskakování. Ješ-
tě jsme sice nezvládli všech-
ny zatáčky, jak bychom si
představovali, ale i přesto
jsem skončil sedmý,“ ocenil
Opatrný.
Kvůli sžívání s novým ko-

něm požádal české pořadate-

le Prague Playoffs, aby počka-
li s nabídkou divoké karty
pro start v pětihvězdičko-
vých individuálních soutě-
žích. „V první polovině října
jsem ještě nebyl zcela rozhod-
nutý. Po prvním týdnu v Ša-
moríně jsem již věděl, že to
Kapsones zvládne, a po dru-
hém týdnu jsem se utvrdil
v tom, že jsem udělal správné
rozhodnutí,“ uvedl.
S Locantem už počítat ne-

mohl. „Byl před šesti týdny
prodán do Dubaje. Je to kůň,
který má obrovský potenciál.
Spojené arabské emiráty se
na rozdíl od České republiky
kvalifikovaly na olympijské
hry do Paříže. Věřím, že má
na to příští rok ve Francii star-
tovat,“ řekl dvaačtyřicetiletý
rodák z Hořovic.
V O2 areně se mu v posled-

ních dvou letech dařilo, po-
každé vyhrál čtvrteční zahajo-
vací soutěž a loni byl navíc
druhý v sobotní otevřené
pětihvězdičkové soutěži. To

ale skákal v sedle Forewera,
který se letos v dubnu zranil
a na tak obtížné parkury ješ-
tě není v dostatečné kondici.
„Měl pětiměsíční přestáv-

ku. I když je už v naprostém
pořádku, tak jsem s ním za-
čal pracovat až dva měsíce
před Prague Playoffs. Po tak
dlouhé pauze, kdy koni povo-
lí všechny svaly a vazy, ho ne-
bylo možné dostat do formy,
aby mohl absolvovat náročné
pětihvězdičkové soutěže,“
přiblížil Opatrný.
S Kapsonesem takové ambi-

ce nemá. „Asi to není na to,
aby tak náročnou soutěž vy-
hrál, ale doufám, že se nám
nějaké přední umístění poda-
ří dosáhnout. Musím myslet
i na to, že kůň takovou halu
ještě neviděl. Ale podle zkuše-
ností z předešlých závodů si
myslím, že bude v pohodě.
Na nic nekouká a ničeho se
nebojí, tak snad ho nepřekva-
pí atmosféra O2 areny,“ do-
dal Opatrný. ČTK

Aleš Opatrný (2020) MAFRA

Vedení ženské tenisové aso-
ciace WTA už se začalo zabý-
vat stížnostmi na organizaci
Turnaje mistryň. Závěrečný
podnik sezony v Cancúnu je
od začátku terčem kritiky. Te-
nistky včetně světové jednič-
ky Aryny Sabalenkové z Bělo-
ruska neboMarkéty Vondrou-
šové upozornily především
na špatný povrch kurtu. Nelí-
bí se jim také špatná organiza-
ce Turnaje mistryň, který byl
Cancúnu přidělen teprve

v září. I proto byl areál dokon-
čen až těsně před začátkem
a tenistky si na kurtu mohly
poprvé zatrénovat den před
startem turnaje. Na kritiku re-
agoval šéf WTA Steve Simon
dopisem, ve kterém uvedl, že
WTA má na řadu věcí stejný
pohled jako hráčky a začala
pracovat na zlepšení. Mimo
jiné vytvořila několik pracov-
ních skupin složených ze čle-
nů vedení asociace i zástupců
turnajů a hráčské rady. ČTK

M
AF

RA

Parkurový jezdec Aleš
Opatrný má nového koně

Velké stížnosti
na Turnaj mistryň
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Lukáš Krpálek podle
očekávání v nomina-
ci na šampionát
chybí.

Ode dneška do neděle ve fran-
couzském Montpellier usku-
teční judistické mistrovství
Evropy, kam odjede šest čes-
kých zástupců. Podle očeká-
vání mezi nimi není dvojná-
sobný olympijský šampion

Lukáš Krpálek, jenž už dří-
ve ohlásil, že šampionát vyne-
chá. Chce se soustředit na tur-
naje, kde se rozděluje
více bodů do olympijské kva-
lifikace.
Při Krpálkově absenci by ta-

hounkou výpravy měla být
Renata Zachová, která minu-
lý týden skončila pátá na
Grand Slamu v Abú Zabí. Třia-
dvacetiletá judistka předtím
skončila těsně pod stupni ví-
tězů také na Masters v Buda-
pešti a Grand Slamu v Ulán-

bátaru. Na ME bude v sobotu
v kategorii do 63 kilogramů
obhajovat pátou příčku.
Ve stejné váze se bude prát
Věra Zemanová, jež byla
na loňském ME v Sofii pátá
v kategorii do 57 kg.
Nejzkušenějším členem

českého týmu bude olympio-
nik David Klammert. Na ev-
ropských šampionátech star-
tuje nepřetržitě od roku
2015. Jeho nejlepším výsled-
kem z osmi dosavadních účas-
tí je deváté místo z Varšavy

2017, loni prohrál v kategorii
do 90 kilogramů hned úvod-
ní zápas. V „jednaosmdesát-
ce“ se představí několikaná-
sobný medailista z vrchol-
ných juniorských akcí Adam
Kopecký, jenž byl v srpnu sed-
mý na Grand Prix v Záhřebu,
a Jan Svoboda. Jako první
z českých reprezentantů do
turnaje vstoupí v pátek Tere-
za Bodnárová, která po třímě-
síční pauze zaviněné zraně-
ním získala v říjnu bronz na
European Open v Praze. ČTK

Češi na ME v judu:

• Muži: Adam Kopecký,
Jan Svoboda (oba do
81 kg), David Klammert
(do 90 kg).

• Ženy: Tereza Bodnárová
(do 48 kg), Renata Zacho-
vá, Věra Zemanová
(obě do 63 kg).

Nabídka platí pro prvních 200 zákazníků, a to při uzavření smlouvy s tarifem Neomezeně 3XL s výhodou na 2 roky a jejím dodržení.
Základní cena telefonu je 30 999,– Kč, hodinek 9 499,– Kč, sluchátek 1 499,– Kč. Více na t-mobile.cz/vanoce.
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Schick brzy zpět?
Podle trenéra fotbalistů Le-
verkusenu Xabiho Alonsa
není další zranění útoční-
ka Patrika Schicka vážné.
Španělský kouč je přesvěd-
čen, že se český reprezen-
tant, který se teprve nedáv-
no zotavil z vleklých potíží
s třísly, znovu brzy vrátí
na trávník.

Zákaz pro Srbsko
Srbská fotbalová reprezen-
tace musí kvůli rasistic-
kým pokřikům fanoušků
odehrát poslední zápas
kvalifikace ME doma proti
Bulharsku bez fanoušků.
svaz dostal trest za pro-
hřešky při říjnové výhře
3:1 nad Černou Horou
v Bělehradu. ČTK

Souboj
Lukáš Dostál předčil v NHL
v českém brankářském
souboji Karla Vejmelku
a dovedl Anaheim 32 zá-
kroky k výhře 4:3 v pro-
dloužení nad Arizonou.
Gólman poražených kryl
25 střel. Výhru kalifornské-
ho klubu podpořil jednou
asistencí Radko Gudas
(vpravo). ČTK ČT

K

KRÁTCE Z FOTBALU

Na ME šest českých judistů


